
VILAO PROLETÁRJAI, EQYB8 ÜLJETEK! ] Százharminc résztvevővel

A MECSEKI ERCBANYASZATI VALLALAT DOLGOZÓINAK LAPJA

Tennivalók ax ezredfordulóig

XXI, ÉVFOLYAM 19. SZÁM 1984. OKTÓBER 1.

Napirenden a

ÁRA: 1,80 FORINT

vállalat távilatiti szociálpolitikai terve
A szeptember 13. testületi ülésen — egyebek között — a MÉV szociálpolitikai stratégiájával foglalkozott a vállalat szakszervezeti bizottsága.A terjedelmes írásos jelentés — amely a BDSZ elnökségi ülésére készült — átfogó képet vázolt a vállalat gazdasági és szociálpolitikai helyzetéről, mégha, tározta a legfontosabb tennivalókat egészen az ezredfordulóig.Persze az ilyen hosszútávú tervek készítésénél sem lehet a valóság talajáról túl messzire elrugaszkodni, főleg az ország jelenlegi, nem éppen gondtalan gazdasági helyzetében.Az előterjesztés a tervek, a tennivalók sokaságát vázolta a márkarendszer megszüntetésétől (illetve korszerűsítésétől), a rehabilitált dolgozók foglalkoztatásáig, a lakáshoz jutás lehetőségeitől, a bér- és jövedelem- viszonyok javításáig.A testület tagjai a távlati terveken túlmenően persze mindennapos — már jó ideje megoldatlan — problé. mákat is felvetettek.
Kocsor Ferenc üzemigazgató többek közt a Kertvárosban lakó dolgozók jogos igényéről szólt. Az évek óta napirenden levő probléma úgy tűnik, rövidesen megoldódik. És nem is kétezerben, hanem a nagyon közeli jövőben. Ez derült ki Bimbó József szociális igazgató válaszából, aki elmondta, hogy a Volánnal folytatott tárgyalások eredményeképpen a bányaüzemekből induló utolsó bu-

Nem volt könnyű az első nyolc hónap a III. sz. bányaüzem dolgozói számára. Csak igen nehéz munka árán sikerült elfogadható eredményeket produkálni az idei bányásznapra. Ezekről az eredményekről és* gondokról, valamint a további tennivalókról kérdeztük Ko
csor Ferenc üzemigazgatót.— Fő gondunk a vájvégi létszám hiánya volt. Ennek ellenére az első félévet 103,1 százalékkal tudtunk zárni. Elég jól átvészeltük a nyári nagy szabadságolási időszakot is és bányásznapra fémkg tervünket közel 100 százalékra teljesítettük. Tudatos erőfeszítések révén,

A testületi vita eredményeként a feladatok konkrétabb megfogalmazásban kerültek a jelentésbe. Csöndör László felvételeszók (tehát amelyek a dél- utános műszakból szállítják haza dolgozóinkat) Kertvárosig közlekednek majd.Sok szó esett a lakáshoz jutás körülményeinek javításáról is. A szociális igazgató elmondta, hogy a jövőben is a bányászlakás-épí- tési akció oldhatja meg az igénylők és a vállalat gond-1 jait. A következő tervidőszakban is mintegy kilenc- száz lakás építését tervezik oly módon, hogy növekszik a célcsoportos, illetve OTP- lakások aránya.A testület tagjai közül többen is annak a véleményüknek adtak hangot, hogy' bár az írásos jelentés a célkitűzések között vázolja a legfőbb tennivalókat, az elő.'
A kongresszusi vállalások tükrében

Biztató eredmények a III. sz. bányaüzemben
azokat a munkahelyeket igyekeztünk telepíteni, ame-, lyek termelésben pótolták a létszámhiányt és mindent elkökvettünk azért, hogy az emberek mozgósításával" megalapozzuk a II. félév sikereit is.

— a vállalat által hirdetett munkaversenyben dol-j gozóink megfelelő hozzáállást tanúsítottak, a vezetési összhangot is sikerült kialakítani. Külön ösztön-1 zést jelentett az eredmé-; nyesség szempontjából, hogy, üzemünk éppen ebben azt időszakban ünnepelte fennállásának negyedszázados évfordulóját.
— Milyen feladataik van

nak az év még visszalévő 
időszakára?— Miután tisztázódtak a

terjesztés bátrabban, konkrétabban szólhatna azokról a gondokról, amelyek megoldása ma még — épp a nehéz gazdasági körülmények miatt — nehezen megoldhatónak tűnik.
Dr. Roisz Andrásné azt javasolta, hogy a feladatok meghatározásánál válasszák külön azokat a problémákat, melyeket a vállalat saját erőből is meg tud oldani azoktól, amelyeket másokkal közösen orvosolhat és azoktól, amelyekhez az illetékes szervek segítségére van szükség.
Rácz Gyula, a vszb elnöke is arról szólt, hogy konkrét megfogalmazásokra van szükség. Példaként — többek közt — a bérkérdést

vállalati elképzelések, az üzemi tervek lebontása is megtörtént. Számunkra ez konkrétan azt jelenti, hogy 101 százalékos fémkg terv és 3 százalékos költségmegtakarítás teljesítését várja el tőlünk a vállalatvezetés. Annak ellenére, hogy decemberben három napot nem dolgozunk, teljesíthetőnek tartom ezt az elvárást. Természetesen csak úgy, ha október és november hónapokban az éves tervet illetően 102—103 százalékos eredményességgel dolgozunk.
— Hogyan kívánják meg

teremteni ehhez a feltétele
ket?— Elsődleges tennivalónk a vájvégi műszakszám biztosítása. A bányafúrásnál

említette. Ha az iparban or. szágos szinten jelentős béremelésre kerül sor, ezt követni kell vállalatunknál is.
Mészáros István, a vszb titkára reagálva az észrevételekre, úgy vélekedett, hogy, az előterjesztés alapos, elemző anyag, amely a legfőbb gondjainkat, problémáinkat tárja a BDSZ elnöksége elé. Az itt megfogalmazott észrevételekkel, módosításokkal együtt hű képet ad a vállalat szociálpolitikai céljairól, törekvéseiről.A testület végül egyhangú szavazással egyetértett a ' jelentéssel, illetve a hozzáfűzött észrevételekkel, ki-1 egészítésekkel. N. G.!

ideiglenesen felszabaduló embereket vájvégre telepítjük és a szállítási részleg továbbra is besegít a létszámgondok megoldásába. A munkahelyek telepítésére is különös gondot kívánunk fordítani. Hangsúlyozni szeretném azonban, hogy a mennyiség és a minőség mellett a biztonságos mun. kavégzés a legfőbb feladatunk. Éppen a közelmúltban rendezett munkavédelmi ankéton hívtuk fel erre dolgozóink figyelmét.— További tennivalónk, hogy megfelelő készletgazdálkodással „hozni” tudjuk a 3 százalékos költségmegtakarítást. Mindezt úgy kell megoldanunk, hogy a termelés anyagellátását azért biztosítanunk kell.

Tóka Jenő, vállalatunk vezérigazgatója köszönti a szeminárium résztvevőit. Erb László felvétele
Bányagépész
szeminárium
Balatonfüreden

A Gépipari Tudományos Egyesület Baranya megyei Szervezetének Bányagépész Szakosztálya, valamint a GTE tatabányai szervezeté, nek rendezésében idén szeptemberben immár 17. alkalommal jöttek össze az ország bányavállalatainak gépész és villamos szakemberei.Mint az elmúlt másfél évtizedben minden alkalommal, most is vállalatunk balatonfüredi üdülője adott otthont a kétnapos rendezvénynek.
Tóka Jenő, a MÉV vezér- igazgatója köszöntötte a résztvevőket, majd dr. Fal- 

ler Gusztáv miniszteri főtanácsos tartott bevezető előadást. Mélyrehatóan foglalkozott a szilárd ásványbányászat jelenlegi gondjaival, feladataival és perspektíváival. Szólt vállalatunkról is mely, mint a legfiatalabb bányászati ágazat, biztos jövővel rendelkezik.összefüggésbe hozta a legfontosabb feladatok megol-

— Az üzemvezetés a különböző testületi ülések előtt vitára bocsátotta azt az elképzelést, amellyel gazdasági célkitűzéseinket el kívánjuk érni. A most lezajlott ifjúsági parlamenten is kértük ehhez dolgozóink segítségét. A visszalevő időszakban kommunista műszakot tervezünk a tervteljesítés érdekében.— Átérezve a vállalat gondjait, a nem könnyű tennivalók megoldásához jó munkával szeretnénk hozzájárulni. A kongresszusi és felszabadulási munkaversenyben szeretne a III. sz. bányaüzem kollektívája helytállni és eredményesen zárni az 1984-es gazdasági évet. Herendi István

dásával a jelenlegi szeminárium adta lehetőségeket, s úgy vélekedett, hogy ez a tanácskozás jó szolgálatot tesz a bányászat fejlesztésében.A bevezető előadást követően az országos Bányaműszaki Főfelügyelőség részéről Lukucza György bányahatósági főmérnök beszélt a bányabiztonság időszerű kérdéseiről, a gépi és villamos berendezések okoz. ta veszélyek megelőzéséről.Igen nagy érdeklődést keltett a szakemberek körében 
Kárpáti Jánosnak, vállalatunk gépészeti ostólyvezető- jének előadása, aki a Hisz. és a IV. sz. bányaüzemben üzembehelyezett bányabeli felvonókról beszélt.Igen érdekes előadást tartott Péter Iván, a Mecseki Szénbányák Vállalat gépészeti főelőadója a dízelhidraulikus bányamozdonyok alkalmazási lehetőségeiről.A szemináriumon sok szó esett a dízelhidraulikus meghajtású LHD berendezések biztonsági kérdéseiről. Így e témakörben tartott előadást Róth Sándor, a Bakonyi. Bauxitbányák gépészeti osztályvezetője is.Az első napi program befejezésül dr. Ing. K. W. 
Marx, a MAN—GHH cég bányaszállítási részlegének igazgatója tájékoztatta a szakembereket a GHH gyártmányú bányagépek biztonsági berendezéseiről.Mindemellett szó volt többek közt a számítógépes diszpécser rendszerekről, a legkorszerűbb mérőműszerekről és egy külön szekció foglalkozott a bányavállalatok villamosenergia-ellátá- sának biztonságtechnikai kérdéseivel.A mintegy 130 résztvevő szakember megelégedéssel nyilatkozott a rendezvényről. Erről szólt zárszavában 
Nagy Lajos, a Bányászati Technológiai Társulás ügyvezető igazgatója, aki kérte vállalatunkat és a rendező szerveket, a minden szakember számára hasznos és már hagyománnyá váló sze. mináriumok további megrendezésére.
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Képünkön balról jobbra: Steinhőfer Károly, Lendvai Gellert, Fülöp József és Lenil- vai József nyugdíjasok az ünnepélyes búcsúztatón. Csöndör László felvétele

Szeptember 11-én mintegy 250 fő részvételével tartotta meg ifjúsági parlamentjét a II. sz. bányaüzem Az üzem gazdasági vezetésének írásos beszámolója — melyet minden fiatal a parlamentet megelőzően megkapott — az ifjúsági törvény és az ifjúsági intézke-
Nyugdíjasok
búcsúztatásaSzeptember 12-én bensőséges ünnepség színhelye volt a bakonyai brigádház. A szakszervezeti bizottság ekkor búcsúztatta a közelmúltban távozott munkatársait. Közülük hárman 
Benkő József, Kovács Mik
lós és Mátyás Elemér más munkaterületre kerültek, míg Fülöp József, Köröshe

■ ■

Ülésezett a KISZ
HÉV Bizottsága

Vállalati KISZ-bizottságunk 
1984. szeptember 12-én tartotta 
üléstervének megfelelően a so
ron következő ülését.

Három betervezett napirendet 
tárgyaltak meg a vállalati if
júságot képviselő bizottsági ta
gok. Elsőként a politikai kép
zési munkabizottság beszámoló
ját vitatták meg, az 1983/84-es 
oktatási év tapasztalatairól. Itt 
megállapítottuk, hogy a jövő
ben tovább kell javítani a vi
takörök színvonalát, a fiatalok 
részvételi arányát és aktivitá
sát.

A vélemények és tapasztala
tok alapján szélesíteni kell az 
ifjúsági fórumrendszert, mert 
ez a forma jobban vonzza a 
fiatalokat.

A Mecseki
Ércbányászati Vállalat 

dolgozóinak lapja 
Felelős szerkesztő: 
Kisdaróczi János

Szerkesztő: 
Kagoncsa János 
Szerkesztőség:

7633 Pécs, 
Hajnóczy u. 35. 
Telefon: 15-851

Vállalati tel.: 7-147, 7-103 
Kiadja:

a Baranya megyei 
Lapkiadó Vállalat 

Felelős kiadó: 
Braun Károly 
Kiadóhivatal:

7601 Pécs, Hunyadi út 11. 
Telefon: 15-000

MÉV Nyomda 
7633 Pécs,

39-es dandár út 19. 
Felelős vezető:
Sperczel János

Megjelenik kéthetenként 
Előfizetési díj egy évre 

43,20 Ft 
Előfizethető

a szakszervezeti bizalmiaknál 
Ny-623-4

gyi István, Lendvai Gellért, 
Lendvai József és Steinhő
fer Károly — a mozgalomban végzett sok éves odaadó munkájuk utón — nyugállományba vonulásuk miatt — búcsúztak az apparátustól. A vállalati szakszervezeti bizottság megköszönve a mozgalomban kifejtett áldozatos munkájukat megajándékozta búcsúzó aktivistáit.

Harmadik napirendi pontként 
tárgyaltuk a küldöttgyűlés ha
tározataiból adódó feladatain
kat. Itt hosszú vita után fel
adattervet állítottunk össze a 
határozatok alapján, melyet az 
akcióprogramhoz csatolva, an
nak kiegészítéseként fogadtunk 
el.

Testületünk megállapította: — 
Valamennyiünk létkérdése a 
vállalati létszám és a tervek 
szinten tartása, melynek érde
kében Jobban ki kell használ
nunk az ifjúsági szocialista bri
gádok megtartó erejét.

— KISZ-bizottságunk tovább
ra is figyelemmel kíséri és se
gíti az új technológiával és 
technikával dolgozó szocialista 
brigádokat.

— Egyéni versenymozgalma
ink célja, hogy emelje a fiata
lok szakmai, politikai képzett
ségét, valamint segítse az új 
dolgozók beilleszkedését.

— Olyan Alkotó Ifjúság pá
lyázatokra van szükség, ame
lyekkel közvetve, vagy közvet
lenül a termelést segítjük. En
nek érdekében a vállalati mű
szaki fejlesztési tervben meg
fogalmazott feladatokat téma
ajánlásként kell kezelni.

— A KISZ tudatformáló mun
kája a szövetség alapvető hi
vatásának megfelelően a marx
izmus—Ieninizmus ideológiáját; 
az ifjúsági mozgalmunk céljait 
és feladatait követítse a fiata
lokhoz.

— A jelenlegi gazdasági hely
zetben tevékenységünkben nagy 
hangsúlyt fektetünk a tervsze
rűségre és a konkrét igény fel
mérésére.

— Célunk, hogy ifjúsági szer
vezetünk valamennyi rendezvé
nye váljék Jobban a nyílt, őszin
te politizálás színterévé.

A KISZ-vezetőink fordítsanak 
figyelmet arra, hogy a fiatalok 
nagyobb mértékben nyilvánít
sanak véleményt az őket fog
lalkoztató problémákról.

Befejezésül személyi ügyek
ben döntött a testület, A KISZ 
érdemérem és a Kiváló propa
gandista kitüntetésekben.

Ezután felmentette testüle
tünk a bizottsági tagsága alól 
Lóránt László elvtársat, a Szol
gáltató üzem szb-titkárát, aki 
a közelmúltban került ebbe a 
beosztásba, majd kooptáltuk 
Vida Attilát, a Szolgáltató üzem 
fiatal KISZ-titkárát.

Ezt követően más beosztásba 
való kerülése miatt felmentet
tük Storcz Lászlót, a vállalati 
Kisz-blzottság apparátusában 
végzett munkájából.

Kiss Csaba

Vállalatunk mintegy három 
évtizedes múltjából következik, 
hogy az alakuláskor felvett, 
viszonylag fiatal dolgozókból 
mind többen kerülnek ma már 
nyugdíjba. A közelmúltban 
nyugállományba került és a 
közeljövőben nyugdíjba kerülő 
dolgozók közül sok a párttag 
is. E dolgozók a nyugdíjazás
sal a párttól, a pártmunkától 
nem kapnak, nem kérnek fel
mentést, továbbra is feladatuk 
a párt célkitűzéseinek megva
lósítása.

Párthatározat értelmében a 
nyugdíjba került párttagok az 
illetékes területi pártszervezet 
állományába kerülnek és ott 
kapcsolódnak be a szervezett 
pártéletbe. A nyugdíjba került 
párttagok tehát egy ismerős 
közösségből viszonylag ismeret
len közegbe kerülnek. Többen 
nem szívesen veszik az ilyen 
változást, halogatják az átje
lentkezést és néhányan „el is 
felejtkeznek” az átjelentkezés
ről, így automatikusan kima
radnak a pártból. Ez azonban 
nem pusztán adminisztrációs 
probléma, hanem összetett kér
dés.

Igaz, hogy többen leromlott 
egészségi állapotuk miatt már 
nem a régi aktivitással tevé
kenykednek, de az élet- és 
mozgalmi tapasztalatukra to
vábbra is szüksége van a tár
sadalomnak. A mozgalom tehát 
nem vesztheti el ezen kádereit. 
Olyan feltételeket kell tehát 
teremteni, hogy a nyugdíjazás
sal járó átjelentkezés zökkenő- 
mentes legyen, az új alapszer
vezetbe kerülő párttag ne ide
gen közegnek érezze környeze
tét.

Mindennek elérésében nem 
elég csupán elbúcsúztatni a 
nyugdíjba vonuló párttagot. 
Szükséges, s talán kötelesség is, 
hogy a könnyebb beilleszke
dést elősegítendő, a pártveze
tőségtől valaki — legalább az 
első alkalommal — elmenjen 
a nyugdíjas párttaggal új alap
szervezetébe. Ez is lehet a tö
rődés egy formája. Így közös 
beszélgetéssel arra is módot le
het találni, hogy oldottabb lég
körben ismerje meg a párttag 
a leendő alapszervezetének tag
jait, s munkájukat. Az is szem
pont lehet, hogy olyan, vagy 
hasonló feladatot kapjon lakó

Ismerkedés
az ifjúságpolitikai
munkávalA vállalati ifjúsági bizottság a soronkövetkező ülését szeptember 18-án a Kutató-mélyfúró üzemben tartotta. A hivatalos napirend előtt Tirkala Ferenc üzemigazgató rövid tájékoztatást tartott az üzem életé, ről, gondjairól. Ezt követően Tóth László az üzem ifjúságpolitikai tevékenységéről, a vidéken dolgozó fiatalok munka- és életkörülményeiről adott tájékoztatót.Az üzemben mintegy 170 fiatal dolgozik, bár sokat fejlődtek a munkakörülmények, a vidéki munkahelyeken nehezebbek a munkafeltételek, s a külszolgá- lati munka is költségigé.

júsági parlament 
a II. sz. bányaüzemben

helyi pártalapszervezetében, 
melyet a munkahelyiben látott 
el. így minden bizonnyal nem 
érezné magát idegennek, mi 
több feleslegesnek, keserűnek, 
helyzete megváltozásában.

Nálunk, a Szolgáltató üzem I. 
pártalapszervezete kezdemé
nyezőként állt elő. Az elmúlt 
két-három évben ugyanis gon
dot jelentett a tőlünk eltávozó, 
nyugdíjba vonuló párttagok to
vábbi sorsa. Többen közülük 
nem jelentkeztek lakóhelyi 
pártszervezetüknél. Közösen 
kellett tehát gondolkodniuk, 
keresni a jelenség okát. Ugyan
arra jutottak, mint amit beve
zetőnkben írtunk. Tenni kellett 
már csak azért is, mert alap- 
szervezetünkből az elkövetke
zendő öt évben tízen érik el a 
nyugdíjkorhatárt. Felvették te
hát az érintett lakóterületek 
pártalapszervezeteivel a kap
csolatot. Ennek következménye 
volt. hogy legutóbbi taggyűlé
sükre augusztus végén meghív
ták Méhász Györgynét, az új- 
mecsekaljai III. pártalapszerve- 
zet vezetőségi tagját, ö részle
tesen szólt a nyugdíjas párt- 
alapszervezet munkájáról, bel
ső életéről, kiterjedt tevékeny
ségükről.

A Szolgáltató üzemi I. párt- 
alapszervezet célja az, hogy a 
nyugdíj előtt álló párttagjai 
már most, évente legalább egy
szer részt vegyenek leendő la
kóhelyük pártalapszervezetének 
taggyűlésén, rendezvényein. Így 
ismerve meg az ottani mun
kát, az ottani közösséget. A 
másik, hogy a mór nyugdíjba 
levő volt párttagjaikkal sze
retnének továbbra is kapcsola
tot tartani, esetenként meghív
va őket taggyűléseikre. Mind
ezzel az elszakadást és a ké
sőbbiekre nézve a könnyebb 
beilleszkedést kívánják elősegí
teni. V. T.*

Tudomásunk szerint vállala
tunk többi üzemeiben is a párt- 
szervezetek sokirányú kezdemé
nyezésekkel igyekeznek e gon
dokat feloldani, sőt jól bevált 
gyakorlatot folytatnak több he
lyen. Ezért a cikket nem te
kintjük lezártnak azzal, hogy 
szívesen helyt adunk lapunk
ban a többi üzem tapasztalatai
ról is.

Szerkesztőség

nyesebb, ezért a fiatalok magasabb anyagi megbecsülését tovább kell szorgalmazni. Az egyéb gondokat jól összegezte az előző napon tartott ifjúsági parlament.A következő napirendként Németh István tájékoztatta az ifjúsági bizottságot a vállalati ifjúsági versenymoz- „almakról, a felszabadulási és kongresszusi munkaversenyről.Az ülés után a bizottság tagjai megtekintették az üzem számítógép-központját, majd az M—10-es fúróberendezés kollektívájának munkakörülményeivel ismerkedtek meg a terepen.J. K.

dési terv 1981—84. évi üzemi végrehajtását ismertette.Miután a beszámolóhoz szóbeli kiegészítés nem volt, megkezdődtek a hozzászólások. Soltész Kálmán, a II. körlet KISZ-titkára az egészségügyről szólt. Érdeklődött a törvényjavaslat felől, ami a 15 éves föld alatti munkaviszony utáni nyugdíjaztatásra ad lehetőséget. Másik kérdése az volt, hogy a gerincbetegséget elfogadják-e foglalkozási betegségnek és mikor?
Jávor István, Devecz Ist

ván, Vincze Vince az „örökzöld” gondról, a lakásproblémáról beszéltek.
Hettinger Kálmán mozdonyvezető panaszolta, hogy akik a szigetvári busszal jönnek Bakonyára, márcsak egyféle reggeli csomagot kapnak, de előfordul az is, hogy elfogyott a csomag és várni kell. Kifogásolta, hogy azok, akik elvégezték a mozdonyvezetői tanfolyamot éppúgy 150 forintot kapnak, mint a fékesek. Ügy érzi, hogy így nincs meg az ösztönzés a szakmunkás képesítés megszerzésére.
Varjú Béla a szentlőrinciek nevében tette szóvá, hogy az alapvető élelmiszerek — hús, kenyér — ellátásával gondok vannak. Előfordul, hogy hétvégén nincs is, vagy ami van, az ehetetlen. Jelezte, hogy a lakóházak között nincs játszótér, park, „csak térdig- érő gaz”. Elkezdték tavaly társadalmi munkában a parkosítást, de a földtúráson ír ■■

...és az EDU-ben
A kiírt időpontra fiatalok vándorlása indult meg a kultúrház irányába. A nagyterem bejáratánál a résztvevői aláírás után ki-ki fogyaszthat a ládaszám tornyosuló üdítőitalok egyikéből.A zaj elcsitulása után Sü

megi György elnök köszöntötte a meghívott vendégeket.Ezt követően Róka Péter üzemigazgató vitaindító beszédet tartott. Megállapította, hogy az elmúlt időszakhoz képest a fiatalok helyzete tovább javult, nélkülözhetetlen munkájukkal az üzemvezetés elégedett. Általában a bérezéssel vannak még problémák, viszont a fiatalok szakmai képzettsége sem kielégítő. Nagyon sok fiatal segédmunkásként dolgozik, mivel szakmája nincs. Akinek viszont már van, azt ösztönözni kell a második szakma megszerzésére.Róka Péter beszéde után a hozzászólások következtek. Ezek közül Bayer Henrik, az anyagcsoporton dolgozó fiatalok nevében kérte, hogy szervezzenek számukra tanfolyamot képzettségük növelése érdekében, így munkájukat sokkal jobban, hozzáértőbben tudnák ellátni.
Schneider Ferenc KISZ- titkár a bérhelyzettel kapcsolatban megállapította, hogy sokan szorulnak arra,

kívül tovább nem jutottak. A gazdasági vezetés támogatását kérik.Az irodai KlSZ-alapszer- vezet titkára a gyermekes anyák nevében szólalt fel és kérte a gazdasági vezetés segítségét. Probléma, hogy a bölcsődék, óvodák többször még reggel 6 órakor sem nyitnak ki, igaz, hogy csak 4—5 perces késés ez az ott-dolgozóknak, de azoknak, akik autóbuszhoz vannak kötve elég ahhoz, hogy aznap csak posta járattal mehessenek ki Bakonyára. Kérte, hogy a gyermekintézmények háromnegyed 6-kor nyissanak ki.Hozzászólásokat tettek a fiatalok a 40 órás munkahétről, a bérrendezésről, a pótlékokról is és a munka- szervezési gondokról. Jelenleg már az V. sz. bányaüzemnél dolgozók jelezték, hogy az autóbusz közlekedésnél gondok vannak, nem teljesen megoldott az ott- dolgozók normás étkeztetése sem.A kérdésekre, felvetésekre a válaszokat dr. Tisza 
István főmérnök, Temesi 
Jenő munkaügyi vezető és 
Hagyó Árpád, az szb szociálpolitikai felelőse adta meg. Azok, akik szóban a parlamenten nem kaptak választ, a gazdasági vezetéstől Írásban fognak választ kapni.Ezután következett a 20 küldött megválasztása a vállalati ifjúsági parlament-

Urbún Ilona

hogy fizetésüket gmk-ban, fusizással egészítsék ki. Lehetővé kell tenni, hogy az elsődleges a munkahelyen megkeresett bér legyen. Megjegyezte, hogy pártépítésnél a magas párttagsági díj visszatartó erő. Említette a patacsi lakásépítést, amely már évek óta húzódik, a felelősség és az anyagiak körüli huza-vona miatt.
Dr. Hadobás Béla kifejtette, hogy a fiatalok szakmai tudása hiányos, mert a középiskolákban nem tanulnak uránkémiát, uránanalitikát és urántechnológiát. Az idősebb szakmunkások feladata a fiatalok segítése a hatékonyabb munkavégzés érdekében.
Majkó János megemlítette, hogy az épületek mosása nem kielégítő, egyes üzemi helyiségek mennyezetét és a falakat is mosnj kellene.
Zákonyi Sándor javaslatot tett arra, hogy a katonaságtól leszerelt fiatalok bérének megállapításához kérjék ki a gazdasági vezető véleményét is, ne csak a munkaügy döntsön.A fenti néhány hozzászólási kivonat nem tudja kellőképpen kifejezni a parlament sokszínűségét, mindenesetre támpontot adhat a vállalati ifjúsági parlament előkészítéséhez.Keller Gábor
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Felvételünkön Lakosa Gyula brigádvezető és Kovács Lajos gépszcnilét tartanak. Herényi Tamás felvétele

Visszafejtés pontos munkával

A 13-as csapat dicsérete

Szakasz-
győztesek1909 óta dolgozik együtt a III. sz. bányaüzem Ság- vári Endre szocialista brigád 24 fős tagsága. Feladatuk az aknák, a lejtőspályák, szivattyútelepek, a KPV feltöréshajtó padozat, a személy- és teheremelő berendezések karbantartása.Ezt a sokrétű feladatot természetesen csak úgy tudják jól ellátni, ha összedolgoznak. A nagy tapasztalatot és szaktudást igénylő munkák végzésénél mindig számíthat rájuk a gazdasá. gi vezetés. Egyik legnagyobb érdemük, hogy nemcsak egyénenként jó szakemberek, hanem kollektívaként is elismerésre méltó tevékenységet folytatnak.

Lakosa Gyula brigádvezető elmondotta, hogy a fel- szabadulási munkaverseny 1984. I. féléves szakaszának győztesei voltak, s ez újabb lendületet, bizakodást kölcsönzött nekik. Célkitűzésük ugyanis, hogy másodszor is megszerezzék a Vállalat kiváló brigádja címet. Remélik, hogy sikerül.
Stengi Antal gépészeti vezető elsősorban azért dicséri a brigádot, mert lelkiismeretességük, jó hozzáállásuk — különösen üzemzavar esetén — nagy segítséget jelent a gondok gyors megoldásában. A K—2 vakakna felújítását határidő előtt elvégezték.A következő hónapokban a társadalmi munkavállalásaikat szeretnék maradéktalanul teljesíteni, mert ebben kissé elmaradtak. Rajtuk kívülálló okok miatt még nem tudták elkészíteni azt a vízibiciklit, amit Balatonmária-fürdőre, a vállalati üdülőbe szánnak.Júliusban jól sikerült kirándulást szerveztek Éger- yölgybe, ahol a családtagok is részt vettek.További tennivalóik közül előkelő helyen szerepel az a célkitűzés, hogy napi munkájukban különös gondot fordítsanak az anyagtakarékosságra, amivel hozzájárulhatnak az üzemi költséggazdálkodási terv teljesítéséhez. II. I.

Akik az ércet szállítják

A Bikovszkij
szocialista brigádNaponta találkozom a kő- vágőszőlősi úton az ércszállítókkal. Furikáznak le-föl. Az ember azt hinné, hogy csak ebből áll ki a mindennapjuk. Nincs lehetőségük a szervezeti életbe való bekapcsolódásra, hisz munkaidejük jó részét egyedül töltik gépkocsijukban. Erre az elméletemre rácáfol Kázmér János, aki brigádjuk életéről mesélt egyik munkakezdés előtt.— Annak ellenére, hogy három műszakban dolgozunk, megtaláljuk mindig a módját, hogy összejöjjön a társaság. Nálunk még nagyobb a jelentősége a brigádnak, mint másutt. Akik egész nap együtt vannak, a munka mellett azért beszélnek egymással. Nekünk külön élvezet egy-egy brigádösszejövetel — legyen az társadalmi munka, vagy kulturális rendezvény. Hclstáb Judith

A képen a Bikovszkij szocialista brigád néhány tagja váltás előtt.Egyed Imre felvétele

A III. sz. bányaüzem he. tedik szintjén magas feltörést már alig találni. Ahogy újabb és újabb szeleteket fejtenek le a csapatok, úgy kerül közelebb a termelés a vágatszinthez.A 13-as csapat munkahelyén is mielőtt új kamrát kezdenek, köteleket, hálót fektetnek, majd jönnek az omlasztók és eltávolítják két paszta ácsolaterdejét.— Holnap azért már tudunk robbantani — nyugtatja meg Dömötör Mihály csapatvezető Gajdacsi Kál
mán körletvezető-helyettest.Amíg ők a további teendőket beszélik meg, Zsilka 
László vájárral és Mayer 
Ferenc csilléssel beszélgetünk.Kiderül, hogy ez a szak egyhelyről, Bonyhádról jár be. Tavaly március óta dolgozik együtt a három „földi”. Akkor alakult ugyanis a csapat.— Nehéz volt az indulás — kapcsolódik a beszélge

— LJgy tudom, nálatok 
elég nagy a fluktuáció. Pró
báltok-e ez ellen tenni va
lamit?— Sajnos bármennyire is jó a közösségi szellem, azért mégis gyakori a személyi változás. Brigádunk körülbelül 50 százaléka fix, a többi cserélődik. Ennek miértjét azonban nem a szervezeti élet milyenségében kell keresni. Mi, akik már összeszoktunk és ismerjük egymást, igyekszünk étvágyat csinálni az újoncoknak. Vidámságban és jókedvben sosincs hiány. Az együfctlétek alkalmával mindig történik valami, amin napokig derülünk. Például nem is olyan régen Szülőkön voltunk kiránduláson. Irtó meleg volt, a strandon ezér kénytelenek voltunk szomjunkat hideg nedűvel oltani. Egyik munkatársunk legjobbnak látta, ha beveti

tésbe a csapatvezető. — Tudtuk, hogy idő kell a társaság összerázódásához, de azt hiszem minden új csapatnál így van ez.
— Ügy hallottam, az üzem 

tarián legprecízebben dolgo
zó csapatává váltak.— Ha arról van szó, hogy ennyi vagy annyi meddőt el kell hagyni, ők pontosan betartják az utasítást — veszi át a szót Rabovszki 
László körlet geofizikus. — Sajnos nem minden csapatnál van ez így.— Pedig nekünk megéri — magyarázza Dömötör Mihály — hiszen anyagilag is ösztönöznek a kis üregmagasságra. Egyhetven magas kamránál 10, egyhatvannál 20 százalék a bérszorzó.—És a többi csapatnak ez 
nem érné meg?— őket kellene megkérdezni — vélekedik a csapatvezető. — Azt hiszem a legtöbb embernél még a mennyiségi szemlélet van előtérben.

magát a hűs habok közé. No, meg aztán megmutatja a társaságnak, milyen az igazi fejesugrás. A medence szélén látott, egy ötöst, gondolta, vész nem lehet. Zsupsz! Mikor felbukkant homlokát két kis szarvacska ékesítette. Mi nagy hahotába csaptunk a parton, ő meg jó mérgesen megkereste a vízőrt, hogy reklamáljon a víz alacsony szintje miatt. A szaki aztán felvilágosította, hogy az általa látott szám nem a vízmélységet jelöli, hanem a rajtkő számát.
— Vám komoly oldala is 

a munkátoknak?— Persze, gyakran vállalunk pluszmunkát, ami az üzemegységünkkel kapcsolatos, például kerítéshúzás, gumivisszamentés, betonozás stb.

A 13-as csapat tagjai biztosítás közben balról jobbra: Gál József vájár, Molnár József szakvezető vájár és Sziperovics József segédvájár.
Aztán szóba kerül, hogy mennyi ideig tart még ki ez a munkahely, hiszen még néhány kamrát kihajtanak és a feltöréshez érnek. Hogy utána hová költözik a csapat, azt még nem tudják.— Jó lenne, ha olyan helyre kerülnénk, mint ez

A II. sz. bányaiizemi 
2-es csapat

Érkezésünkkor a légtámos fúrógép, a PR—27—B erős zaja és a mindent elborító víz- és olajgőz fogad. Mindehhez aprócska adalék a 25. szint nyarat idéző melege. A három bányász vizesen, sárosán robbantáshoz fúr elő.— Most kezdtük — mondja Hováth András csapat- vezető — eddig az anyagot núztuk le. A 20. szintről nemrég jöttünk ide le, ahol is sokkal keményebb a kőzet, izzasztóbb a munkahely, többet kell fúrni. Jó lenne egy hűtőláda, hogy legalább hidegvizet ihassunk. Amit iszunk olyan, mint nyári kánikulában a Balaton vize.— Amikor erre a szintre jöttünk — mondja Cson
ka József vájár — első nap egy műszakra a fürdőkádba küldtek.

— Hová?— A fürdőkád — mondja nevetve — a 65-ös csapat munkahelye. Ha hiszi, ha nem, szinte egész mű- izak alatt a karomat fog- iostam, hogy már ehető vagyok-e. No, nem sültem, főttem meg, de másnap ez a munkahely kifejezetten kellemes klímájának tűnt.
— Ha már a különbsé

geknél tartunk, s ön szén
bányász volt korábban — kérdezem a csapatvezetőt — 
melyik a nehezebb?— A szénbányában nehezebb a munka, ott nem lehet ennyire gépesíteni a munkafolyamatokat. Ott sok helyen még ma is a szívlapát az úr.— S hogyan lett szénbá
nyászból uránbányász?— Tizennyolc évig Komlón voltam bányász. Aztán Nagykanizsán kezdtem építkezni, majd ott lettem gépkocsivezető. Nem sokat kerestem, így öt év múlva ismét bányász lettem, de már itt az uránnál. Két éve ennek, azóta vagyok a

Berényi Tamás felvételeitt — néz körül a csapat- vezető. — Itt 20—25 méteres kamrákat tudtunk hajtani, s volt érc bőven. Persze nem minden a munkahelytől függ. Tudjuk sok múlik rajtunk is.Nógrádi Gábor

csapat vezetője a 2-esnek. 
Krammer Tibor vájárral vagyunk „alapítók”, a többiek mind később jöttek a csapatra.— A múlt hónapban kezdtem itt a bányával való ismerkedést — folytatja a gondolatsort Fodor Attila, a tartalékban levő 19 éves fiatalember. — Sellyén végeztem a mezőgazdasági iskolában, s az osztálytársak és a haverok közül 13-an döntöttünk úgy, hogy bányászok leszünk. Végül is csupán hárman jöttünk ide. Semmit nem tudtunk a bányákról, s azt sem, hogy itt Pécsett hol találhatók. Annyit tudtunk, hogy bár nehéz munkával, de sokat; lehet keresni. Furcsa volt az első találkozás, de remélem, idővel majd belejövök.— Én hét éve vagyok a vállalatnál — válaszol Csonka József vájár —, s egy hónapja ezen a csapaton. Az eltelt éveki alatt volt időm megszokni, így különöset már nem jelent a bánya. Olyan, mint bármilyen munkahely.

— Gondjaik vannak-e?Hosszasan egymásra néznek, tanakodnak egy kicsit, majd a csapatvezető szól.— Itt a bányában különösebb gondunk nincs, ami meg jelentkezik, az a többi csapatra is érvényes lehet. Közvélemény-kutatást kellene viszont tartani a munkásszálló esetenkénti minősíthetetlen kosztjáról. Én két éve ott lakom, s így megállapíthattam, hogy nincs választék. Nem kérek libamájat, de hogy mindig krumplit adjanak, az már sok. Nem is járunk vacsorázni. A másik, hogy a szálló büféjében biztos a bosz- szantásunkra, de már sört sem ihatunk. Mehetünk drága helyre azért, hogy a munka után megigyunk pár üveggel. Veress Tamás
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4 * zói az alábbi problémákat 
vetették fel. 1. A Kodály Zol
tán úti ABC a város legjobban 
ellátott üzlete volt, amíg a ve
zetőjét át nem helyezték Kert
városba. Azóta folyamatosan 
romlik az ellátás. Hétfőn szá
raz kenyeret árulnak és sok
szor hiányoznak egyes áruk.A problémára Szendrői 
Tivadar válaszolt:— Bizony előfordulhat, hogy vezető változásnál az ellátás is változik, pozitív, vagy negatív irányban. A felvetett panaszt, megvizsgálom és a talált hiányosságoknak megfelelően azok itaegs2iftitetéeére a szükséges intézkedést megteszem.2A szentlőrinci lakóterület

• elhanyagolt, hiányoznak a 
játszóterek és a parkosított te
rületek. A lakók szívesen segí
tenének társadalmi munkával a 
megvalósításukban.A felvetésre Györvári 
Márk, a Szentlőrinci nagyközségi Tanács elnöke válaszolt:— Az új építési területek rendbetétele — parkosítás, játszótér-építés stb. — nem elsősorban munka, hanem pénz, sok pénz kérdése, ami jelenleg nem áll rendelkezésünkre, hiszen az egész nagyközség rendbetartására mindössze 200 ezer forintot fordíthatunk. De az új telepek továbbépítése sem teszi lehetővé — annak befejezéséig — a terület végleges rendezését, anélkül, hogy a rendezett terület kárt ne szenvedjen. A jelenlegi vásártér helyén már az idén hozzáfogtunk egy park kiépítéséhez és távlati terveinkben anyagi erőinknek megfelelően szerepel az egész nagyközség területének rendezése, kultúrál tabbá tétele.
A fotóélet

Sokéves hagyomány már, 
hogy a nyár végeztével a Ság- 
vári Endre Művelődési Ház fo
tókörében is megélénkül az 
élet és különböző pályázatok 
adnak lehetőséget az amatőrök 
számára a bemutatkozásra, 
vagy erőfelmérésre.

Az őszi program két ilyen 
nagyobb érdeklődésre számot- 
tartó eseményt kfnál. Az egyik 
az október 8-án 17,00 órakor 
megrendezésre kerülő tehetség- 
kutató fotópályázat. A téma kö
tetlen. Beadható a pályázat nap
ján (vagy beküldhető postán 
is). Szerzőnként 5—5 fekete-fe
hér vagy színes fotó. A képek

Helyreigazítás

Előző számunkban sajnálatos 
félreértés történt, a Kiváló 
munkáért miniszteri kitüntetet
tek fotói között tévedésből ld. 
Storcz László felvételét hoztuk 
le ifj. Storcz László helyett. Ez
úton kérjük olvasóink és az 
érintettek szíves elnézését.

Szerkesztőség

3A balatonfüredi és a bala-
« tonmária-fürdői üdülők 

szolgáltatásai között mind az 
étkezési, mind a szórakozási és 
pihenési lehetőségek terén nagy 
a különbség.A felvetésre Gyulai Sán
dor, a vszb munkatársa válaszolt :— Üdülőink dolgozói min. dent elkövetnek, hogy a beutalt vállalati dolgozók minél nyugodtabb, minél jobb körülmények között tölthessék szabadságukat. Az anyagi javak, melyet elsősorban a vállalati jóléti kulturális alap biztosít — és nagysága a vállalati eredményességtől nagyban függ —mindenkor meghatározzák a fejlesztési lehetőségeket, az ellátás színvonalát, melyre még nagy hatással van a növekvő árszínvonal is 1984-ig a vállalati szakszervezeti bizottság ellenőrzései alapján sikerült megőrizni mindkét üdülőnkben az ellátás színvonalát. Étkezési nyersanyag-norma mindkét üdülőnkben azonos, 47 fo- rint/fő, különbséget csupán a mindenkori zöldség- és gyümölcsárak eltérése okozhat. Hogy melyik üdülőnkben jobb az étel minősége, az ízlés dolga. Mennyiségben pedig ellenőreink soha nem találtak semmiféle eltérést a megadott normától. A szórakozási lehetőségek valóban Balatonfüreden — az üdülőhely adottságából fakadóan — gazdagabbak. Az is befolyásolta az 1984. évet, hogy Bala- tonmária-fürdőn korszerűsítjük a kultúrépületet, mely a következő évtől kezdve ismét dolgozóink rendelkezésére áll. .i.Gácsi Mátyás
hírei
mérete 9x12 centimétertől ma
ximum 18x24 centiméter lehet. 
A legsikeresebb képeket a ren
dező szervek megvásárolják és 
szerzőik egyúttal a klub tag
jai is lehetnek. A zsűrizés nyil
vános. Ez évben ez már a má
sodik ilyen pályázat, de elő
ször fogadnak el ilyen kismé
retű fotókat (9x12 centiméter) 
bírálatra, gondolva a színes fo
tózok növekvő táborára is.

Másik jelentős program (no
vember 19-én 17,00 óra) a szo
kásos színesdia-pályázat az 
egyedi diák és sorozatok szá
mára, ahol egy-egy szerző 25 
darab egyedi diával és két so
rozattal indulhat, egy sorozat 
vetítési ideje 15 perc lehet. A 
téma kötetlen, külön fogják el
bírálni azonban az útiélménye
ket feldolgozó filmeket és az 
úgynevezett kísérleteket. Mind
két pályázatról bővebb felvilá
gosítást a 6-321-cs telefonon a 
fotókörvezető ad.

Természetesen a fentieken kí
vül még számos program vár 
a fotósokra az év hátralevő 
hónapjaiban.

Minden kedves érdeklődőt 
szeretettel várunk.

Füzy Tibor

GyermekláncOktóber 9-től gyermek- tánctanfolyam indul a művelődési házban 4—8 éves kisgyermekek részére. Célja: a testtartás, a járás és a ritmusérzék fejlesztése, a mozgáskoordináció javítása. A foglalkozásokon, melyek keddenként fél 6-kor kezdődnek, játékos formában sajátítják el a kicsik a ritmusgimnasztika, a balett és a néptánc alapelemeit. A hajlam és a tehetség alap-

Kell a jó könyv!
Legalább is a Kutatófejlesztő üzem Winkler és az Anyagosztály Zalka brigádjának. Or

das Sarolta éppen Ajtmato- vot olvasott, amikor kezébe került a vetélkedő kiírása. Ennek a szerencsés egybeesésnek lett a végső következménye egy megyei 3. helyezés (ahogy mondani szokták csatlakozása volt). Persze ehhez még sok mindennek kellett összejönni. Például Szirmai Vanda és 
Szikszai Zsolt könyv- és irodalomszeretetének, Sarolta Dosztojevszkij-rajon- gásának, sok olvasásba „ölt” energiájának, s némi szerencsének is. Zalkóéknál épp az utóbbi hibázott, így be kellett hogy érjék egy megyei 5. hellyel. „Majd az MM-ben megmutatjuk!” — így ők. Mi pedig így: Gratulálunk. Kocsi László

— Van olyan ember az 
üzemben aki téged nem is
mer?

A Ságvári Endre 
Művelődési Ház 
októberi programjából

1- én 17,00 órakor: A Képző
művészet! műhely esztétikai 
előadássorozatában: Pécs mű
vészete a középkorban. Dr. Lé- 
várdy Ferenc művészettörté
nész előadása.

2— 24-ig: A Stúdiőgalériában: 
a XX. Nemzetközi Kisgrafikai 
kongresszus plakátjainak és kis- 
graíikáinak kiállítása.

5-én 19,00 órakor: Barillett— 
Gredy—Nádas—Szenes: A kak
tusz virága. A Pécsi Nemzeti 
Színház bemutató előadása.

8-án 10,00 órakor: Az MM-ve- 
télkedő vállalati elődöntői a IV. 
sz. bányaüzemben, a Központ 
nagytermében és a Ságvári 
Endre Művelődési Házban.

8-án 17,00 órakor: A Ságvári 
Endre Művelődési Ház fotókö
rének tehetségkutató fotópályá
zata.

13-án 10,00 órakor: A Magá
nyosok klubjának „Őszi Ran
devúja”.

ján később bármelyik táncműfajra szakosodhatnak, bátrabban mozognak a közösségben, társas magatartásuk és közérzetük biztosabbá válik, zenei hallásuk fejlődik. A tánctanfolyamra a 12-478 és 7-102 telefonszámokon és személyesen fogadunk el jelentkezéseket. Félévi tandíj 400 forint, vállalati dolgozók gyermekeinek 260 forint. Vezető: Rónaki Ildikó táncoktató.

Kell a jó könyv! vetélkedő megyei döntőjén a Kutatófejlesztő üzem Winkler brigádja a 3. helyezést érte el. A győztes csapat tagjai balról jobbra: Szirmai Vanda, Ordas Sarolta és Szikszai Zsolt.Csöndör László felvétele

Géza nevetve válaszol: — Szinte már úgy érzem, hogy 100 éve dolgozom a H- sz. bányaüzemben, hisz 1955 óta vagyok itt, geofizikus technikusként, pontosabban körlet geofizikusként. A munkámból adódik, hogy a bányában és a külszínen is rendszeresen megfordulok. A bányászokat és a külszínieket egyformán ismerem. Ez az ismeretség óriási segítség a közönségszervezői munkámhoz. De szívesebben beszélek a hobbymról, kedvtelésemről, mint magamról. Amíg mások pe- cáznak, kiskertet művelnek, fúrnak-faragnak, engem szabad időmben a színház, a mozi, a zene, a könyv és a sport érdekel, ami felüdülést ad és kikapcsol. So---------1 ha nem gondoltam, hogy aI magam szórakoztatásáraszervezett kisprogramokat egyszer az üzem dolgozóinak rendszeres kulturális elfoglaltságával fogom felcserélni.
— Hogyan alakult aztán?— Hol jól, hol rosszul, de lelkesedéssel és szeretettel csinálom már négy éve. Hadd dicsekedjek egy kicsit. A vállalati művelődési bizottság az elmúlt évben az üzemünkben tartott értekezletén a vállalat legjobban működő, legtöbbet, átfogó kulturális programmal rendelkező üzemének értékelte a II. sz bányaüzemet. Ügy érzem kicsit részem van ebben nekem is.
— A kulturális intézmé

nyekkel hogyan alakult a 
kapcsolat?— Kapcsolataink közül a Pécsi Nemzeti Színházzal a legrégibb, legszorosabb az együttműködés. 1977 óta szocialista szerződés köti össze a két. intézményt. Évente hat előadást szervezünk, amelynek minden jegyét az üzem dolgozói veszik meg. Szezonkezdés előtt — augusztus végén — a színház vezetői ismertették az idén bemutatásra kerülő darabokat, amelyekből mi választunk.

— Kérlek ismertesd az 
idei évad terveit!

— Október 19-én kezdünk a Ságváriban, Barillett—Gre- dy—Nádas—Szenes: A kaktusz virága című zenés vígjátékkal. Novemberben Kálmán Imre: Cirkuszhercegnő című nagyoperett követi, decemberben a hagyományos karácsonyi gyermekelőadásunk lesz, ahol az üzem minden kisgyermeket megajándékoz. Januárban Marton Frigyes rendezésében a Nemzeti Színházban: Politikai kabaré, majd Feydeau: Barátom barátnője című kabaré februárban. Húsvétkor a kicsiknek a Bóbita bábszínház ad műsort.— Teltházas előadásokmellett 40—50 darab jegyet hozunk el, Vampilov: A megtalált gyermek című színművére és Sarkadi Imre: Elveszett paradicsom című drámájára.
— Ahogy a rengeteg pla

kátot látom, nemcsak a szín
házzal szoros a kapcsolat.— Így igaz! Az ŐRI, a Filharmónia őszi terveinek plakátjai is itt vannak. Például a Vidám Színpad: Minket nem lehet elfelejteni című előadása november 12-én, a magyarnóta kedvelőknek: Nincsen rózsa tövis nélkül címmel október 23-án Solti Károly, Urban Katalin és sokan mások fellépésével.

— És a komolyzene?— Sikerült a komolyzenét. is „behozni” az üzembe. Egy-egy szimfonikus, vagy orgona hangversenyen 50—60-an rendszeresen részt veszünk.
— Van-e igény a közös 

mozilátogatásra?— Igen, de csak egy-egy sikeresebb filmre. Ilyen volt az „űrmese” III. része, a Jedi visszatér és most a? Oscar-díjas indiai—angol filmet, a Gandhit nézzük meg.És a programok, műsorok sokaságát említi Elekes Géza, mint titkát annak, hogyan lehet jól közönséget szervezni, biztosítani mindenkinek a választékot, hogy mindenki megtalálja azt, ami őt érdekliUrban L—Bálint J.

A felkészülési időszak a végéhez közeledik. A pontgyűjtési lehetőség lassan bezárul. Jelentősebb pont- mennyiséget az Anyagosztály Zalka Máté és a Kutatófejlesztő üzem Winkler brigádja gyűjtött, akik a „Kell a jó könyv” vetélkedő megyei döntőjén 5., illetve 3. helyezést értek el. A lehetőség természetesen a többi brigádnak továbbra is adott, október 8-ig. Továbbra is van mód brigádösszéjövete- iekre, közös brigád-, vagy üzemközi rendezvényeket szervezni, melyekkel pontot lehet szerezni.A vállalat, üzem, vagy brigádtörténeti kiállítások forgatókönyvét is október 5-ig kell beküldeni a Ságváriba. Október 8-án 16,00 órakor kerül sor a vállalati vetélkedő elődöntőjére, melynek helyszínei: IV. sz. bányaüzem, Központ és a Ságvári nagyterme. A brigádok3 fős csapatokat küldhetnek vetélkedni, két pótjátékossal. Minden helyszínről4 csapat jut a vállalati döntőbe, ahol tehát 12 csapat vetélkedik, október 29-én. Minden csapatot írásban hívunk meg a vetélkedőre és tájékoztatót küldünk a felkészülés megkönnyítésére.Ez alkalommal csak any- nyit, hogy a kulturális jellegű, valamint Pécs város elmúlt 40 évével foglalkozó kérdések központilag kidolgozottak. Mindenesetre újra felhívjuk a figyelmet az év során — e hasábokon is — ajánlott programokra, valamint az alábbi kötetekre: Csorba Csaba: Pécs (Panoráma Magyar Városok sorozat 1983.). Baranya (Magyarország megyéi, összeáll. Rajnai József). Minden brigádnak jó felkészülést kívánunk. *
Színházjáró buszok: Bizonyá

ra vannak, akik — egy-egy 
baráti beszámoló, tévé-közvetí
tés, vagy újságcikk után — ki
csit irigykedve gondolnak azok
ra, akik láthatják, élvezhetik 
azt a kiemelkedő színházi elő
adásokat, amikről szó van. Bi
zonyos előadásokat már-már 
legenda övez, mások pedig 
nyilvános viták tárgyai. Ilyen 
például a Kaposvári Csiky Ger
gely Színház Bulgakov: Mester 
és Margarita, illetve Marat Sade, 
vagy a Katona József Színház 
Spíró György: Imposztor című 
előadása, vagy akár a Macs
kák. Nos, szeretnénk lehetővé 
lenni az ilyen felejthetetlen es
téken való részvételt. Kellő ér
deklődés esetén (körülbelül 50 
fő) színházi kirándulásokat 
szervezünk az idényben (no
vember-március) 5—6 alkalom
mal Kaposvárra, illetve Buda
pestre. A költségek remélhető
leg nem haladják meg a 80, 
illetve 200 forintot személyen
ként. Az utazásokat a művelő
dési ház, a MEV KlSZ-bizott- 
sággal együttműködve szervezi, 
az érdeklődők természetesen 
magukkal hozhatják férjüket, 
feleségüket, illetve barátaikat 
is.

Tervezett előadások: Buda
pest: Spíró: Imposztor (Katona 
József Színház), Weber: Macs
kák (Madách Színház), Balogh 
—Kerényi: Csíksomlyói passió 
(Nemzeti Színház).

Kaposvár: Bulgakov: Mester 
és Margarita; Shakespeare: 
Hamlet.

Kérjük, hogy részvételi szán
dékukat írásban, vagy szemé
lyesen jelezzék számunkra. A 
színházi túrák mindig szomba
ti napokon lesznek.

Kocsi László
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Fegyveres ereink napjára
Időben egyre távolabb kerül a negyvennyolcas honvédsereg Pákozd és Sukoró térségében aratott kiemelkedő győzelme, de a távolodás egyben serkentője annak, hogy visszaemlékezésünkben mind teljesebben, mind reálisabban fogalmazzuk meg nemzetünk, népünk haladó történelmének tanulságát: a nemzet önálló léte, szabadsága és függetlensége elképzelhetetlen a haza fegyveres védelmezése nélkül.A 136 évvel korábban megvívott győztes ütközet számos tárgyi emlékei: a golyószaggatta, megfakult zászlók, az elöltöltős puskák, az egykori éles kardok, kaszák és más szerszámok tanúskodnak az életrc-ha- lálra menő küzdelem méretéről, jellemzőiről. Felidézik a negyvennyolcas honvédek és népfelkelők harci elszántságát, bátor helytállását, feltétlen győzniakarását, dicső példát adva nekünk, a késői utódoknak, a hon ma élő fiainak.Fegyveres erőink és testületeink, szocialista hazánk védelmi ereje kiapadhatatlan forrásokból táplálkozik. Az egyik: fegyveres erőinknek és testületeinknek szét. téphetetlen kapcsolata a dolgozó néppel, amelynek ápolása és erősítése állandó feladat. A másik, amely erőinket megsokszorozza az, hogy a szocialista közösség védelmi koalíciójának tagjaként a hazánkat felszabadító szovjet hadsereggel és a testvéri szocialista hadseregekkel mindig internacionalista, szoros fegyverbarátságot tartunk. Népünk bízik fegyveres erejében, elismeréssel adózik a katona, határőr, rendőr és munkásőr fiainak, akik az ország függetlenségének és szuverenitásának megvédésével, határainak és belső biztonságának oltalmazásával végzik megtisztelő, áldozatos feladataikat. Népünk az elismerés mellett mindent megad ahhoz, hogy fegyveres erőink és testületeink képesek legyenek teljesíteni ezt a hazafias és internacionalista kötelességüket.És ez a mi hazafiságunk — hazafiságtudatunk — amelyben az idő múlásával egyre távolodó, de magasz. tos és lelkesítő emlékével mind mélyebbre hatoló, a ma emberében igazán élő történelmi tanulságok frissülő erővel gazdagítják országépítő munkánk igazi tartalmát. Farkas Ferenc
Wagner Csaba határőr

A szakközépiskola elvégzése 
után 1982-től az ÉDU-nél dol
gozott. mint vegyipari szak
munkás. Itt érte utói — mint 
annyi fiatal társát — a kato
nai behívó 1983 tavaszán. A 
nagykanizsai határőrség alaku
latához került. Felettesei ha
mar felfigyeltek kiemelkedő 
munkájára, a kiképzésben ta
núsított férfias helytállására és 
a szocialista versenyben elért 
jó eredményeire.

Júniusban kedves és megha
tó levelet kézbesített a posta 
az ÉDÜ üzemvezetősége részé
re. A Belügyminisztérium nagy- j 
kanizsai határőrség parancs
noksága tudatja, hogy Wagner | 
Csaba határőr példamutató ma
gatartásáért a kiképzésben 
élenjáró, az államhatáraink őri
zetében tanúsított példamutató 
helytállásáért kétszeres Határőr
ség Kiváló Katonája cím jel
vény kitüntetést kapott. E ma
gas elismerés nem csak Wág- 
ner Csabának, hanem az üzem
nek is szól, ahol megismerte a 
szocialista hazaszeretetei és a 
hazafiság fogalmát. Gratulá
lunk.

Majorosi György
polgári védelmi törzsparancsnok

Amikor másfél évtizeddel ez
előtt vállalatunkhoz jött dol
gozni, aligha gondolta, hogy 
egyszer majd a II. sz. bánya
üzem polgári védelmi parancs
nokaként fog tevékenykedni.

— Ilatvankilcncben kerültem 
a Kísérleti kutatási és automa
tizálási üzemhez — emlékszik 
vissza. — Egy év után aztán 
átmentem Bakonyára csillés
nek. Mint a legtöbb ifjú há
zast, engem Is a jobb kereseti 
lehetőség csábított a vájvégre. 
Segédvájár, majd vájár lettem, 
amíg 1980-ban nem rehabilitál
tak. Tovább nem dolgozhattam 
vájvégen, de azért még befe
jeztem tanulmányaimat a bá
nyaipari technikumban.

Kicsit keserűen meséli ezt, 
látszik rajta, nem volt könnyű 
otthagyni azt, amit élethivatá
sul választott.

— Mi tagadás kicsit megle
pődtem, amikor mondták, hogy 
a polgári védelem területén szá
mítanak majd a munkámra, de 
ezt megtiszteltetésnek is érez
tem. Meggyőződésem, hogy aki 
tenni akar az üzemért, az meg
találja a helyét, még akkor is, 
ha megváltozott munkaképes
ségű dolgozó lesz.

Aztán a féléves törzsparancs
noki iskola kerül szóba, amit 
nemrég végzett el.

— Nagyon sok újat adott ez 
az iskola, persze tisztában va
gyok azzal, hogy a jó munká
hoz újabb és újabb ismeretek

re van szükség, s tanulni so
sem elég.

Aztán a törzsparancsnoki fel
adatokról, a polgári védelem 
helyzetéről beszél. Szavaiból el
hivatottság, s tenniakarás érző
dik. S hol van már a rehabi
litált bányász keserűsége?!

Jaki Csaba tartalékos tizedes
Az ÉDÜ IV-cs üzemegységé

nél mint karbantartó géplaka
tos dolgozott a katonai szolgá
lat előtt. Leszerelés után ugyan
itt folytatta munkáját az a fiú. 
aki a Magyar Néphadsereg Ki
váló Katonája cím birtokosa.

— Mivel lehet ezt a kitünte
tést kiérdemelni?

— A katonai ismeretek töké
letes elsajátításával, a kiképzés 
magasszintű ismereteivel, a szo
cialista hazánk védelmében ta
núsított helytállással és a szo
cialista versenymozgalomban 
végzett kimagasló eredmények
ért.

Nemcsak a néphadseregben 
állta meg helyét példamutató
an, hanem a munka frontján 
is. A IV-es üzemegység gépla
katosa szakmailag j ólképzett, 
kötelességtudó, szakmáját sze
rető, csendes, szerény fiatal
ember. Vezetőitől kapott in
formáció alapján megbízható, 
munkahelyén pontos, rendsze
rető, jól illeszkedik be a kö
zösségbe is.

Toros János ejtőernyős oktató
Második éves szakközépisko

lás korában egy ismerőse által 
jutott el az MHSZ repülő klub
hoz. Azután megkedvelte az ej
tőernyős ugrást és maradt.
Igen fiatalon, 1979. április 27- 
én volt az első ugrása a Győr 
melletti központi kiképzőtábor
ban. 1981-ben bevonult tényle
ges katonai szolgálatra, de ott 
nem volt alkalma e sportot űz
ni. Másfél év kiesés után a 
polgári életben folytatta. Most 
már idősebb és tapasztaltabb 
„ugró” lévén, a fiatal növen
dék ejtőernyősöket oktatja, úgy 
az elméleti, mint a gyakorlati 
kiképzésben.

ötfajta ejtőernyőre van tí
pusvizsgája és túl van a 179. 
ugráson. Bányásznapon az or- 
fűi bemutatón is szerepelt és 
ugrott a PMSC sportpályára is.
Az ÉDÜ dolgozója és a dr.
Münnich Ferenc szocialista bri
gád tagja. Mindössze 22 éves.

Tálos Zoltán határőr
Mecsekalján látta meg a nap

világot 1963-ban. A boldog gyer
mekéveket követte a tanulás 
és ennek befejezését a munka. 
A felnőtté vált fiatalember 1932- 
ben került az ÉDU-höz, mint 
anyagkiadó. Itt dolgozott főnö
kei megelégedésével 1933. má
jus 24-ig. Az ő számára is for
dulópontot jelentett a katonai 
behívó. A nagykanizsai határ
őrséghez került. Ahogy a mun
kában, a katonaéletben is pél
damutatóan megállta a helyét. 
Férfias helytállásával, önzetlen 
bajtársi segítségével, a szocia
lista versenyben végzett mun
kájával, a kiképzésben való 
élenjárásával az állam határai
nak őrzésében végzett magasz
tos munkájáért a Határőség 
Kiváló Katonája cím jelvény 
kitüntetést kapott. A további 
katonaidejére kívánunk sok si
kert, újabb elismerést, amely 
nem csak az övét, hanem üze
me hírnevét is öregbíti. Gra
tulálunk.

Kaslk György munkásőr
1960-ban a II. sz. bányaüzem

hez került, mint csillés, de ő 
nem elégedett meg ennyivel, 
mert többre hivatottnak érez
te magát a bányával. Előbb 
segédvájári, majd vájári képe
sítést szerzett, később elvégez
te a robbantómesteri tanfolya
mot is. Biztos állás, jó kereseti 
lehetőség mellé jött a régi vá
gyának beteljesülése, 1364-ben 
munkásőr lett.

— Először raj-, majd sza
kaszparancsnok lettem — mond
ja Kaslk György. — A csapat- 
vezetői munka mellett bizony 
nem könnyű a munkásőri fel
adatok ellátása, melyet a sza
badidőmből kell megoldani.

— A sok távoliét, lekötöttség 
nem okoz problémát a családi 
életben?

— Eleinte volt, de később 
megértette a családom, ma már 
teljes egyetértés mellett vég
zem a szolgálati munkámat.

Valóban így van, mert Kasik 
Györgynek négy területen kell 
helytállnia: mint csapatvezető 
vájár, a „Munkásőr” szocialis
ta brigád élén; mint munkás- 
őr, a szakaszparancsnoki teen
dők ellátásában: mint családfő 
és ami á legszebb „beosztás”, 
a nagypapa szerepkörben ne
velni az unokákat.

Eilingsfeldné
Cserkúti Katalin munkásőr

„A Landler Jenő munkásőr* 
egység tagja, a párt megbízatá
sát példamutatóan teljesítette, 
aminek alapján Egységparancs
noki dicséretben részesítem. Ki
emelkedő munkája alapján pél
daképül állítom az egység sze
mélyi állománya elé. Krivicz 
Gyula egységparancsnok.”

— Kati, mivel érdemelte ki 
e dicséretet?

— Nem hiányoztam a fog
lalkozásokról és az utolsó lő- 
gyakorlaton jól szerepeltem.

— Mikor lett munkásőr és 
miért?

— 1981-ben lettem tagja a 
munkásőrségnek, hogy miért? 
Nehéz erre válaszolni. Elsősor
ban tudati, érzelmi alapon, a 
másik az, hogy ülőmunka mel
lett olyan pártfeladatot akar
tam kapni, amely nem köt 
íróasztalhoz.

A munkásőri feladatok való
ban erre nagy lehetőséget biz
tosítanak, a kiképzéstől a te
repharcászati feladatok megol
dásáig. Gratulálunk és további 
eredményes munkát kívánunk.

Leszerelési ünnepség

A laktanya kapuján belépve csak az őrség egyenruhája, no meg a komor szürke épületek látványa emlékeztet arra, hogy katonai bázisra érkeztem. A mindennapos laktanyai életnek szinte semmi jelét sem látni, a körletek üresek, csend honol mindenütt. Az ügyeletes tiszt előzékenyen elkísér az alakuló térre.Ott aztán megváltozik a kép. Pattogó vezényszavaktól visszhangzik a tér: vigyázz! Fogadás jobbról...! Csattan Bányai János őrnagy hangja, aki jelentést tesz a magasabb egység parancsnokságáról érkező Pá
los János alezredesnek, hogy a leszerelő sorállomány az ünnepségre felsorakozott. Tisztelgés a csapatzászló előtt és a Himnusz hangjai után', Póka Ferenc alezredes köszönti a megjelent megyei párt, állami és társadalmi szervek vezetőit, képviselőit a leszerelő katonákat és a parancsnokaikat.Ünnepi beszédében kiemelte, hogy a leszerelő katonák es7.mei, politikai, harcászati kiképzésben való tudnivalókat magas szinten elsajátították, katonához méltó helytállással.

A leszerelők nevében Fehér László honvéd köszönt el elöljáróitól, parancsnokoktól és bajtársaitól. Az ünnepség a csapatzászló előtt, az alakulatok díszmenet elvonulásával ért véget.A boldog leszerelők között volt Tóth Géza szakaszvezető, aki 1983 februárjában vonult be, az ÉDÜ IV. üzemegység marógépe mellől.
— Mit jelentett számára 

a katonaság?— Sok mindent, főleg tanulásban, de emberileg is más lettem. A katonaélet megedzi a fiatalokat és növeli a felelősségérzetet.
— Mi tetszett legjobban 

az eltöltött 18 hónap alatt?— Az hogy állandó eltávozásom volt a hétvégén ...
— Most újra visszakerül 

a civil életben. Hogyan to
vább?— Visszamegyek a munkahelyemre, aztán építkezésbe fogok, nősülni fs kellene ..,

Az oldalt összeállították: 
Kovács Miklós, 
Keller Gábor, 

Nógrádi Gábor
ós Csöndör László
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Hírek
A SZAKSZERVEZETI Világ

szövetséghez tartozó Bánya- és 
Energiaipari Dolgozók Szakszer
vezeteinek Nemzetközi Szövet
sége Prágában tartja IX. nem- , 
zetközi konferenciáját 1984. ok
tóber 23. és 26. között, ame
lyen Mészáros István, a válla
lati szakszervezeti bizottság tit
kára is részt vesz.

A LANDLER Jenő nevét vi
selő pécsi munkásörzászióalj 
harmadik százada szeptember 
11-én hajtotta végre őszi éles
lövészet gyakorlatát. A szemé
lyi állomány magasfokú felké
szültségről és fegyelmezett ma
gatartásról tett tanúbizonysá
got. A rajkötelékben végrehaj
tott géppisztoly lövészetet ki
váló szinten, a pisztoly lövé
szetet jó eredménnyel zárta a 
század. A Pécs város felszaba
dulásának 40. évfordulója tisz
teletére tett versenyvállalást a 
század eddig sikeresen teljesí
tette.

A munkásszálló 
hírei

A 34. BÁNYÁSZNAP tisztele
tére a BEV és a MÉV szálló 
labdarúgói barátságos mérkő
zésen vettek részt a PMSC nagy
pályán. A BEV csapata 8:4 
arányban nyert. A mérkőzés 
után a két szálló labdarúgói 
ebéddel egybekötött baráti be
szélgetést folytattak.

A SZÁLLÓ gondnoksága és 
önkormányzati bizottsága Kom
lón a szálló vezetőivel előzetes 
megbeszélésen vettek részt. 
Megbeszélték a BÉV, az MSZB 
és a MÉV szállók közötti őszi 
sportrendezvények programját, 
valamint Pécs felszabadulásá
nak 40. évfordulójának tisztele
tére rendezendő szellemi vetél
kedőt, melyre a vetélkedő ki
írása után várjuk lakóink je
lentkezését.

A BÁNYÁSZNAP tiszteletére 
rendezett labdarúgó villámtor
nán meghívásunkat elfogadva 
a komlói munkásszálló csapa
ta a MÉV szállón lakó lengyel 
bányászok csapata kispályás 
labdarúgó-bajnokságon mérték 
össze erejüket. A MÉV szálló 
csapata a 6., a lengyel csapat 
a 7. helyen végzett.

A MÉV SZÁLLÓ az Expressz 
Ifjúsági és Diák Utazási Iroda 
által rendezett sportvetélkedőn 
9 fővel képviselteti magát a ki- ' 
lián-telepi sporttáborban.

Hideg Kálmán '

Vámos Tibor akadémikus egyik cikkében a számítás- technika fejlődését az alábbi példával szemléltette: „... ha az autóipar az utóbbi 70 évben úgy haladt volna, mint a számítástechnika, akkor egy Royce-Roy- ce-t húsz dollárért lehetne kapni, motorja gyufafej nagyságú lenne, sebessége százezer km/óra és egymillió kilométeren 3 liter benzint fogyasztana”.Felmerül az emberben a kérdés, hogy vajon lehet-e követni a fejlődést, megismerni, megtanulni és alkal. mazni az újabb és újabb eszközöket, technikákat? A válasz a kérdésre nem lehet más, mint az egyértelmű igen. A számítógépek fejlődésében egy új szakasz robbanásszerű kialakulásának lehetünk tanúi, mely

Számítástechnikai 
képzés az ÉDÜ-ben

egyre szélesebb körben nyer alkalmazást hazánkban is. Ez az új szakasz a személyi számítógép típusok ki- fejlesztése. Használati területeik szinte korlátlanok és az ember segítő eszközévé válnak. Az Ércdúsító üzem terveiben is szerepel jóné- hány gép beállítása és alkalmazása. Hogy a gépek beérkezése ne érje váratlanul az alkalmazókat, az üzem vezetésének kezdeményezésére a vállalatvezetés támogatásával 50 órás tanfolyam indult a számítógépek működtetéséhez elengedhetetlenül szükséges ismeretek elsajátítására. A tanfolyam szervezői az előnyös feltételeket ajánló (gyakorló gépek használata, költségek stb.) DOZSÓ Művelődési Házon keresztül biztosítják a hallgatóknak a

A tanfolyam egy csoportjának résztvevői gyakorlás közben.Keller Gábor felvétele

Vízszintes: 14. Elmond. 13. Va
riációkat alkot. 16. Nyelvi egy
ség. 17. Megkülönböztetője. 19. 
Sír. 21. Lágy lém. 22. Tapad 
hangzói. 24. K. É. 26. Nyílás, rés. 
27. Ipar — röviden. 28. Irányí
tó száma: 7551. 30. Visszarázd! 
31. Kiejtett mássalhangzó. 33. 
-ról párja. 34. Irányító száma: 
7733. 33. A szaglás szerve. 37. 
Indulatszó. 39. Nyaklánc. 41. 
Jótékonykodik. 43. I. F. 44. 
Gyakori fém. 46. A juh hímje. 
47. Érzékszerv. 49. Női név. 51. 
Mókus. 53. Tép. 55. Mint vízsz, 
26. 57. Apró. 58. Lantán. 59.
Tojás — németül. 61. Ilyen pá
lya is van. 64. S. A. 65. Értel
mi képesség. 66. Hülye. 68. Pá
ratlan mezek! 69. Személyes
névmás. 70. Kenőcs. 71. Kézi 
szerszám. 73. F. N. 74. Állókép. 
75. Alábbi helyre. 76. Kettőzve: 
édesség. 79. Kiejtett mással
hangzó. 81. Bálvány. 82. Erre 
a helyre. 84. Dölyfös. 87. Alko
tórész. 88. Sorozat.

Függőleges: 2. Uszály. 3. Szín. 
4. . . . victis! Jaj a legyőzőitek
nek! 5. Juttat. 6. A. V. 7. Vég
tag. 8. Férfi név. 9. Sír. 10. 
Nyit. 11. B. L. 12. N. S. 13. 
Esőben álló. 18. Madár tolibó
bita. 20. Igényel. 23. Nyakbava-

sikeres tanulást és eredményes vizsgázást. Az elméleti oktatás mellett a résztvevők gyakorlati — esetenként közvetlen üzemi — példákon keresztül ismerkednek meg a programnyelvvel és annak alkalmazásával. Délutánonként pedig barátkoznak az új technikával, a számítógépekkel, I önálló programok készítése ' során.Az üzemvezetés bízik ab-' ban és erre minden remény I megvan, hogy az új elsajá- ' títása, a korszerű technikák alkalmazása eredményesen' elősegítik a problémák és hibák gyorsabb felismerő- í sét és azok megoldását, I mely az üzem termelő tevékenységének további fejlődéséhez vezethet. iNovacsek János

Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 14., vízsz. 23. és függ. 
23. sorában Dálnoki András: Én és a nyárfa című verséből 
idézünk. Megfejtésül az idézetet kérjük beküldeni a szerkesz
tőség címére 1984. október 10-ig. A helyes megfejtők között 
könyveket sorsolunk ki.

lók. 26. Csomagalóeszköz. 28. 
Taszít. 29. Német névelő. 31. z.
S. 32. Válság. 35. Hegység Ma
rokkóban. 38. Gyopár és kürt 
jelzője. 40. Kacat. 42. D. R. 45. 
Szintén ne. 48. Nyílás. 50. O. K. 
52. Személyes névmás. 54. Ta
nács — németül. 56. Bányász- 
város. 60. A hal petéje. 62. Le
vegő. 63. Bogár (fában). 67. Visz- 
szaér! 70. Apró. 72. Menyasz- 
szony. 73. Becézett név. 75. Ér 
— németül. 77. Erre a helyre. 
78. Lóbetegség. 80. Nem mozdul. 
81. Szópótló. 83. Kiejtett más
salhangzó. 84. Kicsinyítő. 85. V. 
U. 86. Nyak közepe! 87. Kettős 
mássalhangzó.

Juhász Károly

Lapunk szeptember 1-1 szá
mában közölt keresztrejtvény 
helyes megfejtése:

Ez a föld holnap teli kamra, 
csákányunk mélyire ás 
jó népeit fénybe emeljük ... 
Ma nincs egyebünk, csak a

tánc.

Könyvjutalomban részesültek: 
Gál Tihamérné (Kutató-mélyfú
ró üzem), Demeter Jánosné 
(Központ), Weiner Erzsébet 
(7681 Hetvehely, Ady E. u. 6.).

Ismét itt a lehetőség
Vállalatunk dolgozói — akiknek döntő többsége a PMSC pár- delkezünk — minden lehetsé- 

tolótagja — felvetették, hogy gyermekeiket nem fogadja a bir
kózó szakosztály, s ezért mozgásigényüket másutt, kemény 
forintokért elégíthetik csak ki. E felvetésre való válaszadás 
miatt kerestük fel Gonda Jánost, a PMSC birkózó szakosztá
lyának vezetőedzőjét.

— Valójában ml a helyzet e — Mit várnak ettől az új 
vonatkozásban? helyzettől?

— Hat évvel ezelőtt a városi 
sportiskolánál beindították a 
birkózó sportágban is a sport
iskolái képzést. Ezzel egyidő- 
ben a PMSC birkózó szakosz
tályának megtiltották az után
pótlás nevelését, mondván, 
hogy az utánpótlást ezután a 
sportiskola fogja biztosítani. 
Tovább rontotta a helyzetet, 
hogy két évvel ezelőtt a váro
si sportiskolában elindítottak 
egy új rendszert, aminek az a 
lényege, hogy 12 éves kor alatt 
a fiatalokat nem engedik sza
kosodni, egy bizonyos sportra, 
hanem általános képzést kap
nak. Ez a mi sportágunkat is 
nagyon sújtotta, mert már 10 
éves kortól országos versenyeket 
rendeznek a fiataloknak. Ezt a 
helyzetet használták ki a sport
iskola edzői, amikor létrehoz
tuk az úgynevezett „birkózó 
gmk-t”, ahol kisebb gyerekek
kel foglalkoznak havi 200 fo
rintért.

— Hogyan lehetne áthidalni 
ezt az áldatlan állapotot?

— A közelmúltban a PMSC 
felbontotta a sportiskolával kö
tött szerződés azon pontját, 
amely megtiltja az egyesület
nek az utánpótlás nevelését. 
Tehát kedvező fordulat történt. 
Ma már fogadni tudjuk nyolc
éves kortól az ércbányászok 
gyermekeit is.

— Szeretnénk egyrészt a gyer
mekek mozgásigényét biztosí
tani, másrészt pedig az arra 
rátermetteket versenyzőként 
megtartani. Az edzéseket min
den este hattól nyolc óráig tart
juk a Tüzér u. 3. szám alatti 
birkózóteremben. A foglalkozá
sokat Gergics János és Tóth 
János vezeti. A tanfolyam in- . 
gyenes, várjuk a gyermekek 
jelentkezését.

— A PMSC birkózó szakosz
tálya az 1984-es évadban milyen 
eredményekkel dicsekedhet?

— A versenyévadnak még 
csak a felénél tartunk, a ma
gyar bajnokságoknak a zöme 
még visszavan. Az már min
denesetre biztos, hogy három 
elsöosztályú versenyzőnk lesz 
ebben az évben. Sajnos a hiá
nyos utánpótlás-nevelés „ered
ményeként” ebben az évben 
könnyen előfordulhat, hogy nem 
lesz ifjúsági aranyjelvényes 
versenyzőnk.

— Szeptember végén rende
zik a magyar junior kötött- és 
szabadfogású bajnokságot. Van 
néhány versenyzőnk, akik 
eredményesek lehetnek. így 
meg tudnám emliteni Divják 
Györgyöt, Kláics Mátyást. Tő
lük várunk elsősorban jó ered
ményt, de november végén lesz 
a magyar serdülő bajnokság, 
ahol — mivel nagyon tehetsé
ges serdülő versenyzőkkel ren

gés. Megemlíteném itt elsősor
ban Gulyás Józsefet, Rácz Ká
rolyt, Bacsa Ferencet, akik akár 
még magyar bajnokságot is 
nyerhetnek.

— Felnőtt versenyzőink a sza
badfogású NB II-es csapatbaj
nokságra készülnek, amit no
vember 24—25-én Pécsett ren
deznek. Szeretnénk elől végez
ni, tudniillik az első két helye
zett jut az NB I-be. Kívánjuk, 
hogy sikerüljön ez a célkitűzé
sük.

Herendi István

A balesetek megelőzéséért
SZOT határozat írja elő a 

szakszervezeti bizottságok mun
kavédelmi feladatainak hatéko
nyabb végzését. A határozat 
megjelenése óta történt válto
zásokról kérdeztem Ormándy 

' Gézát, a IV. sz. bányaüzem 
szakszervezeti bizottságának 
munkavédelmi ellenőrét.

— Az üzem szakszervezeti bi
zottságának egyik albizottsága 
egy hétfős munkavédelmi bi
zottság. Egyik feladatom ennek 
a bizottságnak és a 88 fős mun
kavédelmi hálózatnak a koor
dinálása. Munkavédelmi sza
bályzat Írja elő a munkavé
delmi őrök számát.

— Egyik legfőbb feladatunk 
a foglalkozási megbetegedések 
és a balesetek megelőzése. Ok
tatásokat, filmvetítéseket tar

Tanulságos balesetek a II. sz. bányaüzembenSz. I. a 16/25-ös vakakna be. Az 5. csille a váltónyelv- 22. szinti rendezőjében szét nél megemelkedett és üt-akarta kapcsolni a szerelvényt, de úgy, hogy az ütközők közé nyúlt. Eközben a szerelvény megindult és bal kézfejét az ütközők megnyomták. Ennek következtében bal kezének egyik ujja eltörött. Nem történt volna meg a baleset, ha betartotta volna a MÉV Szabályzat 6. pontjában előírtakat.A 23. szinti 2396/a. K. szállítóvágatban az 55-ös fejtési csapat rendezőjére 15 darab üres csillét nyomtak

tunk, figyelemfelkeltő plakáto
kat alkalmazunk, az egyéni vé
dőeszközök rendszeres haszná
latára hívjuk fel a figyelmet. 
Részt veszünk a biztonsági 
szemléken, ezek során felhív
juk a figyelmet a biztonságos 
munkavégzésre, a hiányossá
gokra, erről tudomást szerez a 
gazdasági vezetés is és rövid 
időn belül intézkedik.

— A balesetek és a foglalko
zási megbetegedések kivizsgá
lásánál jelen kell lennünk, a 
dolgozókat képviseljük a tör
vényes keretek között, ez a 
munkavédelmi őrök egyik fel
adata is.

— A munkavédelmi őrök to
vábbképzését részben üzemi, 
részben vállalati szinten oldjuk 
meg. Idén 30 fő képzését vál
lalati szervezésben végezzük.

közőjével az előtte levő csil. le ütközőjén ült. Ekkor a sérült N. M. vállát a két csille közé helyezve a 4. csillét visszatartotta és jobb kezével az 5. csillét nyomta vissza. E tevékenység közben a csillék megindultak és a sérült jobb alkarja a két csilleszekrény közé szorult, csuklója eltörött. Ez a baleset a MÉV Szabályzat 3.2.1. pontjának megszegése miatt következett be.Nagy Sándor

Ősszel ismét rendezünk mun
kavédelmi vetélkedőt.

— Feladatom még — mondja 
Ormándy Géza — a megválto
zott munkaképességű dolgozók 
érdekképviselete. 1983. július 1- 
töl új rehabilitációs rendelet 
jelent meg. mely sok tekintet
ben megváltoztatta a rehabili
tációs ügyek intézését. Meg
szűnt az üzemi rehabilitációs 
bizottság, ehelyett az üzemor
vos és a rehabilitációs megbí
zott végzi ezeket a teendőket, 
ezt az utóbbi feladatot látom 
el. Nagy gondunk a megválto
zott munkaképességű dolgozók 
elhelyezése, de ez vállalati gond 
is. Nincs a vállalatnál már 
olyan munkahely, ahol foglal
koztatni tudnánk őket.

Tóth János

Egy mérkőzésről
Nem tartozom a „focidrukke

rek” táborához, azonban úgy 
érzem, foglalkoznom kell egy 
labdarúgó-találkozóval, amely 
a 34. bányásznap jegyében a 
PMSC nagypályáján zajlott.

A két szereplő, a BÉV és a 
MÉV csapata volt. Alighogy el
indult kétszer 45 perces útjára 
a labda már látszott, hogy a ke
mény harc nem is a győzelem
ért folyik, hanem inkább a 
végső kitartást tűzte ki célul.

Hogy miért? Az első pillanat
ban látszott a tudáskülönbség 
a két csapat között, hiszen az 
ellenfél soraiban három válo
gatott játékos is helyet kapott,

Ezzel szemben nálunk, sem 
összeszokottságról, sem kima
gaslóan elismert játékosról nem 
beszélhetünk. Mégis úgy érzem, 
a gólok arányát figyelmen kí
vül hagyva, hogy a fent emlí
tett okok miatt a Szálló csa
pata győzött.

Győzött, mert a nehéz mun
ka után minden erejét latba- 
vetve harcolt. Győzött, mert 
nem vette kedvüket a már kez
déskor erősen érződő technikai 
fölény. Győzött továbbá és nem 
utolsó sorban azért mert a ka
pott gólok ellenére a játékidő 
végéig odaadóan harcoltak. Saj
nos azonban voltak, akik nem 
érezték teljesen magukénak a 
kis csapat őszinte harcát, és 
több szabad időt töltöttek a 
pálya szélén, mint szabad lett 
volna. Innen utasítgatták a bent 
játszó társaikat arra, amit ne
kik kellett volna esetenként 
végrehajtani.

Szomorú tény, hogy a szálló 
lakói nem vettek részt a mér
kőzésen, holott előre több he
lyen hirdetve lett. Ügy érzem, 
ők veszítették el a meccset, hi
ányzott a buzdítás, melyre igen 
nagy szükség lett volna.

Fischer Jené 
szállóvezctő
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Ki tüntetések
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Az új dolgozók Kovács Imre (a képen középen) veze
tésével a fémtámok szét- és összeszerelésével ismerked
nek. Bálint Jenő felvétele

(í.jA csapatokat járva még ma is halljuk, hogy nincs idő az újoncok betanítására. Ez akkor is így van, ha a bányaüzemek különböző „módszereket” alkalmaznak az újonnan jöttek mielőbbi és minél jobb betanítása érdekében. Erről beszélgettünk a II. sz. bányaüzemben Farkas László bányamesterrel és Kovács Imre volt csapatvezetővel, aki január óta az újoncok gyakorlati betanításával foglalkozik.— A GO-as évekhez képest az üzemben jó kétsze. rés teljesítmény-növekedés lépett fel. A munkaidő nem növekedett — mondja a bányamester — viszont a munkahelyek egyre messzebbre kerültek. Mindezek mellett a gépesítés, a technika mind előrébb törése következtében ma már nehezebb elsajátítani a szakmát, mint akkor, amikor mi kezdtük a mesterséget. A kezünkbe nyomták a fejszét, lapátot, a kapót, s tudtuk, ezzel nem gereblyézni kell. Egyszóval „zájberóltunk”, lapátoltunk, amit nem kellett tanulni. Ha volt is fúrógép a csapaton, egy volt csupán, így nem kellett mindenkinek értenie hozzá. — Ma viszont igen.— A fúrót meg nyomni kellett — szól közbe Kovács Imre —, de orrvérzésig. Jó ha deszkával aló tudtuk tá. masztani, hogy annyival is könnyebb legyen a gépet tartani. Bár én is régi vagyok, de azt hiszem a többség elfelejti, hogy valamikor ők is újoncok voltak. Sok új emberem volt az évtizedek során, s bár nem vagyok látnok, de 90 százalékban mindig meg tud-

tam állapítani, hogy az újonnan érkezőből lesz-e bányász.— Őszintén mondom — veszi át a szót Farkas László — komoly érvágás volt, amikor Imrét kivették a bá. nyából. Megnyugtató volt viszont, hogy két ember is akadt a csapaton, — saját tanítványai —, aki átvehette a vezetést. Büszke is arra, hogy csapata megnyerte a felszabadulási munkaverseny első szakaszát. Más talán irigyelné, hogy volt csapata nélküle is csúcson maradt.— Január óta az üzemben — mondja Kovács Imre — hét napig foglalkozunk az újoncokkal. Elméleti oktatásban részesülnek, melyből vizsgáznak is, majd gyakorlati oktatáson vesznek részt, s bányajárásra is sor kerül. A „tanítványaim” helytállásáról, szerencsére visszajelzést is kapok a csapatokról. Bosszantó, de az oktatás ellenére, volt már olyan eset, hogy a vizestömlő helyett egy volt „diákom” a 380 voltos kábelt tekerte lel.— Bányászatunk egyre inkább igényli — mondja a bónyamester — a műszaki intelligenciával megáldottat. Ma azonban még mindig a puckát ismerik inkább a bányászaink, nem pedig a szerelőkulcsot. Tudja, nem a sült galambot kellene várni, hanem 180 fokot fordítani. Azaz nem a rehabilitálásról kellene annyit beszélnünk, hiszen amióta bányászat van, ez mindig is volt. Az utánpótlással kellene valahogyan jobban törődni. Szorgalmazni kell, hogy az emberek tanfolyamokat végezzenek, hogy a kiöregedő vájárok helyébe újak lépjenek. V. T.

A fegyveres erők napja alkalmából az MHSZ, a polgári védelem, a honvédelem területén végzett munkájuk elismeréséül, valamint a fegyveres őrségben, az önkéntes rendőri szolgálatban szerzett érdemeik alapján vállalatunk dolgozói közül a következők részesültek el. ismerésben: a Haza Szolgálatáért Érdemérem arany fokozatát kapta Balogh Tibor (Központ).Honvédelmi Érdemérem kitüntetésben részesüli MHSZ munkájáért: Barcsa Zsigmond (II. sz. bányaüzem), Bárácz István (III. sz. bányaüzem), Bíró István (Anyag- és áruforgalmi főosztály), Erb László (Szolgáltató üzem), Farkas Ferenc (Anyag- és áruforgalmi főosztály), Kalkó Ede (ÉDÜ), Morvái Nándor (Szolgáltató üzem), Nagy Sándor (II. sz. bányaüzem), Ormos László (III. sz. bányaüzem), Rátkai Tamás (III. sz. bányaüzem), Sáfrány István (ÉDÜ), Somogyi György (ÉDÜ), Süveges József (Szolgáltató üzem), Szigeti József (ÉDÜ), Vasvári Ferenc (Kutató-mélyfúró üzem).A polgári védelmi és honvédelmi munkáért ugyancsak a Honvédelmi Érdemérmet vehették ót: Bányász Tibor (IV. sz. bányaüzem).
Havasi Ferenc látogatása vállalatunknál

Az MSZMP Politikai Bizottságának tagja, a Központi Bizottság titkára a Baranya megyében tett látogatása 
során, szeptember 19-én felkereste vállalatunkat is. A vendéget Tóka Jenő vezérigazgató és Kovács István, a 
pártbizottság titkára tájékoztatta vállalatunk tevékenységéről, gondjairól, majd a pcrkolációt, valamint az V. 
sz. bányaüzemet tekintették meg. Képünkön dr. Czcglédi Béla üzemigazgató, a perkoláció területére kalauzol
ja Havasi Ferencet (középen) cs a kíséretében levő párt- és állami vezetőket.

Csöndör László (elvétele

Gaszt Ödön (Központ), Ho- lub Ferenc (III. sz. bányaüzem), Krajczár Ferenc (Anyag- és áruforgalmi főosztály), Magó Sándorné (Központ), dr. Moizs Rezső (ÉDÜ), dr. Nyéki Kóroly- né (Központ), Vógi József (Szolgáltató üzem).Az MHSZ Kiváló munkáért arany fokozat kitüntetésben részesült: Tóth Károly (III. sz. bányaüzem); bronz fokozatát kapták: Bagi István (II. sz. bányaüzem), Budai József (Kutató-mélyfúró üzem), Harczi Lajos (II. sz. bányaüzem), Schilling József (Kutató, mélyfúró üzem) és Zsigo- vics Jánosné (II. sz. bányaüzem).A Magyar Honvédelmi Szövetség Elismerő oklevelét vehette át: Bozóki Fe- rencné (II. sz. bányaüzem)A Közbiztonsági Érem ezüst fokozatát vehette át: Czinszky Ferenc (Központ),Kiváló polgári fegyveres őr jelvény kitüntetésben részesült: Végh József (Központ).Kiváló polgári fegyveres őr oklevél elismerést kapott: Papp Gábor (Központ), Tankó Vilmos (Központ).Vezérigazgatói Dicséret oklevelet vett ót: dr. Bárány Imre (ÉDÜ) és Cseri Miklós (Anyag- és áruforgalmi főosztály).

Magyar Szocialista Munkáspárt Központi Bizottsága 1984. június 26-i ülésén elhatározta a párt XIII. kongresszusának 1985 tavaszántörténő összehívását. A kongresszust megelőzően a párt szerveinél beszámoló és vezetőségválasztó taggyűléseket, valamint pártértekezleteket kell tartani.A fenti határozat szellemében vállalatunk területén működő 37 pártalap- szervezet egy pártvezetőség és 5 üzemi pártbizottság 1600 kommunistája megkezdte a kongresszusra való íelkészülés politikai, szervezeti feladatainak megvalósítását.A pártalapszervezetek két taggyűlést tartanak ez év decemberében és jövő év januárjá.ban. Az első taggyűlésen a vezetőség számot ad a,XII. kongresszus óta végzett munkáról, majd a tagság megválasztja a ve- :etőségválasztó taggyűlés tisztségviselőit. ' A taggyű- ést megelőzően beszélgetéseket szerveznek úgy, hogy ehetőleg minden kommu- íista véleménye tükröződjék a beszámolóban. A párt- :soportok értékelik tagjaik is saját eredményeiket, véleményt alkotnak a vezetőség munkájáról is. Mindez is a végzett munka adja neg a szóbeli beszámoló tartalmát. Szóba kerül majd a működési terület politikai, társadalmi, gazdasági és kulturális életének helyzete, fejlődése, arculata.Az első taggyűlés után folytatódik és fokozódik a politikai munka. Egyrészt a jelölőbizottságok „szondázzák” a tagságot, hogy kit tartanak alkalmasnak és akarnak titkárnak és a vezetőségbe, de a kongresszusi dokumentumok megisme-

rése, feldolgozása sem lesz kisebb feladat.A januári taggyűlések munkáját a kongresszusi határozattervezet megvitatása, javaslat a szervezeti szabályzat módosítására és a vezetőségek, az irányító pártszerv pártértekezletére a küldöttek megválasztása képezi.A taggyűlésekkel a munka nem zárul le. A vállalat Központjában működő párt- vezetőség küldöttértekezletét januárban, míg az üzemi pártbizottságok és a vállalati pártbizottság feb. ruárban rendezik meg a pártértekezleteiket. Ezeken a rendezvényeken is a számadás, a kongresszusi dokumentumok feletti vita és a párttestületek, a küldöttek megválasztása lesz napirenden.A kongresszusi felkészülés időszakában az alapszervezetek a pártszervek politikai tevékenységének fő tartalmát a XII. kongresz- szus óta végzett munka, a gazdasági, politikai, társadalmi, ideológiai és kulturális élet, a párt tevékenységének alapos elemzése, a határozatok végrehajtásának áttekintése képezi. Ebben az időszakban is lankadatlan figyelmet fordítanak a termelési feladatok teljesítésére, a hazánk felszabadulásának 40. évfordulójára és a kongresszus tiszteletére meghirdetett munkaverseny eredményes vitelére.
Varga Jenő

Gondolatok
az
utánpótlásról
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Az új oktatási év küszöbénElérkeztünk ahhoz az időponthoz, amikor üzemeinkben ^beindítják az 1984/85. évi tűrfregpolitikai képzést. _ .S’omo.'Jfcőt Ervintől, ,a III sz. 
' h.ho, :m. .-m oktatási felelősétű} ^az\ezzel kapcsolatos üzeitjf >J é, n nival ókról érdek-lődtih'te:

— 'Hogyan készültek Jel 
az oktatási év feládatai- 
-nttki maradéktalan teljesíté
sére?A felkészülés tulajdon- i képpen már az előző oktatási év befejezésekor meg- i (kezdődik. El kell végezni az -előzetes.. beiskolázást és a : tonanyagrendelést. Szep-- fvmlM'rben vipár a pontosító .munka következett, ami nem volt könnyű feladat, hiszen^ha.llg^tíink,. többszakos. be- , oszlásul; miatt állandó mozgásba^ vannak. Ekkor dőltéit el az ‘állami iskolákba ‘Váló /elvételek és az üzemi ■szakmai tanfolyamokra való jelentkezések is változásokat jpiedményezhetnek. A következő oktatási évet októ-8bér" középe körül indítjuk. .aJélojfleg.'ott tartunk, hogy .égy , kezel végleges névsorral ^rendelkezünk.

— Biztosítottak-e az alap-
' sSérpfizéti politikai oktatá- 
■'^SÍ>kí'HMnélyi 'és tárgyi fel- 
déteteí? . ..— A fűtött helyiségek és.pz,, oktatási segédeszközök rendelkezésre állnak. A sze- ' rftélyi ' feltételeket illetően -ázzál, hogy tavalytólaz elő-- adósos módszerre tértünk át» megnöveltük a propagandistákkal szembeni követel-' menyeket. Tizenkét csoportban’ ‘folyik nálunk az ..oktatás, és . ennyi csoport- fiog . meglehetősen nehéz rrjégfelelő képességű propagandistát is találni. A pro-- pagandistáknak ugyanis
Napirenden a IV. számú 
bányaüzem tevékenysége■ ■ A vállalati part végrehajtó bizottsága, szeptember 20-án bánya járással egybekötött, kihelyezett ülésttar-* tött *tf ÍV. sz. bányaüzemben.

-w, l..„13
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rendelkezniük kell széles .körű tájékozottsággal, pedagógiai érzékkel és jó előadói képességgel. Ez sajnos nem mindig jön össze. Mégis elmondhatom, hogy e jó színvonalú oktatáshoz általában biztosítottak a feltételek.
— Melyek az új oktatási 

év legfontosabb célkitűzé
sei?— Tovább folytatjuk a propagandamunka tartalmi korszerűsítését. Az eddigieknél jobban figyeljük, hogy milyen kérdések foglalkoztatják hallgatóinkat és rugalmasan ehhez igazítjuk propaganda munkánkat. Fő célunk a reális társadalomismeret erősítése. Ezen időszakban három fontos esemény lesz: a XIII. kongresszus, felszabadulásunk 40. évfordulója és a tanácsválasztások. Ezekre koncentrálva döntött az üzemi pártbizottság úgy, hogy a „Fejezetek a magyar munkásmozgalom történetéből”, a „Gazdaságpolitikai kérdések” és „A szocialista kultúra és ideológia kérdései” témaköröket dolgozzuk fel a pártoktatásban.— Miben vár változást, 
fejlődést a tavalyi oktatás
hoz képest?

— A propagandistáktól sokkal többet nem várhattunk. Egyrészt azért, mert gazdasági munkájuknál fog; va is eléggé leterheltek, másrészt azért, mert eddig is megtették amit tőlük el lehetett várni. Viszont több segítséget várunk az alapszervezeti vezetőségek agitprop. felelőseitől. Szeretnénk,' ha jobban támaszkodnának a propagandistákra, élőbb lenne közöttük a kapcsolat. Herendi István

Az ülésen megtárgyalták> az üzem 1982-től végzett gazdasági és politikai munkájáról szóló jelentést. A jelentés előadói az üzem gazdasági és politikai vezetése képviseletében Varga László üzemigazgató és Honti La
jos, az üzemi pártbizottság titkára voltak.Az írásos jelentés, valamint az ülést megelőző bánya járás — melynek során a 7. szint munkahelyeire látogattak el a résztvevők — és az azt követő vita alapján a vállalati végrehajtó bizottság alapvetően pozitívan értékelte az elmúlt két évben végzett gazdasági és politikai munkát, beleértve az üzemben év elején végrehajtott átszervezéseket is. A bányalátogatás során megállapították és tapasztalták, hogy nehezedtek a bányászkodás feltételei, jóval több biztosítást igényel a művelés, az ércesedés se olyan, mint a korábban művelt területeken. Az értékelés során megállapította a testület, hogy a két évvel ezelőtt felvetett hiányosságok — például a termelés egyenletesebbé tétele — megszüntetése terén is előrelépés történt a IV. sz. bányaüzemben. A gazdálkodás terén a jövőben nagy gondot kell fordítani a vágathajtási és fejtési teljesítmények növelésére, s ezt az üzem gazdasági vezetése mellett a politikai vezetésnek is hatékony eszközökkel kell támogatnia. W. L.

Felvételünkön Kablár János, a vállalati pb politikai munkatársa a propagandamunka feladatait ismerteti.Csöndör László felvétele
Tanévnyitó
propagandista
tanácskozás

Ifjúsági parlamentek 
a Kutató-mélyfúró üzemben...

„Az alapszervezeti vezetőségek akkor járnak el helyesen, ha a saját eszmei— politikai tennivalóik kidolgozásakor figyelembe veszik a Központi Bizottság 1983 áprilisi határozatát aXII. kongresszus ótal végzett munkáról. Tekintsék központi feladatuknak aXIII. kongresszusra való felkészülést, majd a kongresszuson elfogadásra kerülő dokumentumok ismertetését, felhasználva ehhez a pártoktatás kereteit. A propagandisták segítségével érjék el, hogy a propaganda felszabadulásunk 40. évfordulójához kapcsolódva még jobban járuljon hozzá a társadalmi rendszerünkkel, a politikánkkal, az eszméinkkel való azonosuláshoz.”(MSZMP Pol. Biz.)Az MSZMP Politikai Bizottsága 1984—85. évi pártoktatásra hozott határozatának feldolgozására került sor szeptember 25-én a Ság- vári Endre Művelődési Ház nagytermében.
VÁLLALATI ÉS ÜZEMI TERVMUTATÓK 

(KIEMELT) TELJESÍTÉSE
AZ ÉV ELEJÉTŐL

Vállalat:
fémtermelés fkg 
vágathajtás fm 
létszám fő
geológiai mélyfúrás m 

Ércdúsító üzem:
vegyi feldolgozás t 

Bányaüzemek:

nyersérctermelés fltg 
vágathajtás fm

Házi vezetőképző Örfűn
A MÉV III. sz. bányaüzem 

KISZ-biz.ottsága 1984. szeptem
ber 22—23-án önálló házi veze
tőképzőt tartott Orfün az alap
szervezetek vezetőségei részére.

Szombaton délelőtt az elő
adást kül- és belpolitikai témá
ban Deák László, az MSZMP 
KB tagja tartotta, aki görögor
szági útjáról szinte egyenesen 
Orfűre érkezett és friss élmé
nyeiből is rövid, élvezetes úti
beszámolót kaptak a jelenlevők.

Délután az üzemvezetőség vá
laszolt fórum keretében a KISZ- 
vezetök kérdéseire.

A fiatalok felvetették a 46 
órás munkahét bevezetését, té
ma volt a párt és KISZ kap
csolata, a pártirányítás, a la
káskérdés és sok a munkával, 
a szociális ellátással kapcsola
tos probléma.

A délutáni sportprogramokat

A mintegy száz főnyi pro. pagandista előtt először 
Gebhardt Ferenc, a vállalati pb agitációs és propaganda bizottság tagja összegezte az elmúlt pártoktatási év tapasztalatait, majd Kab
lár János, a vállalati pb politikai munkatársa ismertette az 1984—85. évi párt- oktatás főbb tennivalóit. A továbbiakban dr. Geisz Mi
hály, a megyei pártbizottság osztályvezetője és dr. 
Patla Károly vállalatunk tervgazdálkodási osztályvezetője a népgazdaság, valamint a vállalat gazdálkodásával összefüggő időszerű feladatokról szóltak, kiemelve a következő év legfontosabb tennivalóit.Befejezésül Kovács István, a vállalati pártbizottság titkára a propagandistákkal szemben megnőtt követelményekről szólt és elismerését kifejezve a pártbizottság nevében megköszönte az elmúlt évben végzett eredményes, felelősségteljes munkájukat. K. J.

102,8%

III.

98,0%
99,8%

112,3%

99,6%
IV.

százalékban
100,0 101,5
92,0 92,4

elmosta a szinte egész nap — 
hol szemerkélő, hol zuhogó — 
eső, de az esti program, a tré
fás vetélkedő jól sikerült.

Vasárnap ragyogó napsütésre 
ébredt a tábor. Tiszta kék volt 
az ég és kellemesen langyos a 
levegő. A bátrabbak és edzet
tebbek meg is fürödtek a tó, 
nem éppen meleg vízében. Dél
előtti program aktuális problé
mákkal foglalkozó filmek vetí
tésével kezdődött, majd a mun
kabizottságok tartottak megbe
széléseket a munkamódszereik 
hatékonyságáról, az elvégzett 
munkák tapasztalatairól és az 
elvégzendő feladatokról.

A kétnapos vezetőképzés re
méljük jól szolgálja majd előt
tünk álló feladataink megoldá
sát.

Magda Edit

A beszámoló az utolsó parlament óta eltelt időszakot fogja át, felhívja a figyelmet azokra a gondokra, amelyek azóta sem enyhültek, esetleg még súlyosabbá váltak. Többek között visszatérő téma a fiatalok lakáshelyzete, melyek a keresetekhez képest meglehetősen drágák, megterhelik a családokat. Ez az anyagi megterhelés váltotta ki elsősorban és erősíti azokat a feszültségeket, amelyek az azonos végzettségűek, azonos munkahelyek között, valamint az adminisztratív íllomúnyúak alacsony fizetésének kifogásolásában jelentkeztek. A keresetkiegészítés megszerzése miatt a fiatalok egyre kevesebben jelennek meg a kulturális,
...a SzolgáltatóAz ifjúsági parlament iránti nagy érdeklődés egyfajta jelzés volt arra, hogy a fiatalok igenis élnek e fó. rum adta szólási jogukkal. Érdekli őket, hogy miért van így vagy úgy, az üzem vagy a vállalat miként tudná problémáikat megoldani, milyen perspektivikus lehetőségek állnak előttük. Az üzemigazgató szóbeli kiegészítője után a hozzászólók 75 százaléka lakás, illetve anyagi gondjaikról szóltak, de a beugró magas összege mindenképp említést és felülbírálást érdemel — vélekedtek. A fizetések számos területen elmaradnak

.a Kutató-fejlesztő üzembenA kiadott írásos beszámoló az ifjúsági törvény végrehajtása mellett tartalmazta az előző ifjúsági parlamenten felvetett problémákra adott választ is. A beszámolóhoz dr. Czeglédi Béla, az üzem igazgatója fűzött szóbeli kiegészítést. Kitért — egyebek között — az üzem fejlesztésének tér. veire, a különböző ifjúsági mozgalmak értékelésére, a fiatalok anyagi ás erkölcsi megbecsülésére. Kiemelten foglalkozott a tanulás, különösen a nyelvtanulás szükségességével. A hozzászólók foglalkoztak többek között — a tanulás és nyelvtanu

társadalmi és politikai rendezvényeken. Ezek a nem csupán üzemi szinten jelentkező gondok megszüntetésének útja a termelékenység javítása, a szellemi energiák hatékonyabb termelésbe állítása, az okos, megfontolt előrelátó gazdálkodás, a mindenféle pazar, lás megszüntetése.A beszámoló foglalkozott a pályakezdő fiatalok helyzetével, fő szempontként említve a lehetőség megteremtését, a tényleges kapacitásnak megfelelő foglalkoztatást. A fiatalok érdek- képviselete, élet- és munka körülményeiknek részletes vizsgálata után az üzem tevékenységéről szólt a beszámoló.
üzembena városban dolgozók keresetétől és ez megnöveli a szakmunkások fluktuációját. A gmk lehetőséget ad a jövedelem pótlására, az üzemeknek, vállalatoknak pedig növeli a kapacitást. Ennek ellenére volt aki „támadta” a gmk-t. Ha belegondolunk valahol igaza van, hogy a fiatalokat hiba már tizennyolc éves korban az anyagiasságra, kizárólag a pénzszemléletre nevelni. Volt néhány, az öntödét, illetve a gépkocsi szállítást érintő hozzászólás is, ahol az anyagi juttatást ők is kevesellték. A felmerült kérdések mindegyikére válaszolt az üzemigazgató.

lás problémáival — az új belépők patronálásának szükségességével és a 40 órás munkarenddel. A küldöttválasztás után Demkó László javasolta: az ifjúsági parlament nevében a küldöttek továbbítsák azt a kérést, hogy a vállalat bérpreferencia biztosításával járuljon hozzá a jelenleg minden szakmában a pécsi munkahelyek és az üzem között meglevő jelentős bér- különbség csökkentéséhez, ezzel szakember-szükségletünk kielégítéséhez. A javaslatot az ifjúsági parlament egyhangúlag elfogadta.Bertáné, Helstáb J„ Nagy G.
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A kirobbantott középtámot építi vissza Dudás Vince csapatvezető vájár (balról) és Hargitai Gusztáv csillés.
A 64-es csapat 
munkahelyein járva

Leendő
segédvájárokközött

— Jelenleg a körletnél egyedül a G4-es csapat dolgozik két. munkahelyen. Egy-két hónapja azonban több ilyen csapatunk is volt — mondja Bartos István körletvezető — miközben a II. sz. bányaüzem 23- as szintjén „baktatunk” előre. A két munkahelyré történő telepítést egyrészt a körülmények, másrészt a csapaton levő szakvezető létszám teszi lehetővé. Ugyanis kettős munkahely csak akkor oldható meg, ha a munkahelyek 100 méteren belül vannak, és mindkét munkahelyre szakvezetővájár biztosítható.— Négy hónapja vagyunk e két lejtésbe telepítve — mondja Dudás Vince csapatvezető. — A két fejtésben való bányászkodás azért jó, mert hétfős a csapat, s három szakvezetővel rendelkezünk, de jó azért is, mert amíg az egyik munkahely kevés tonnát ad, azt a másik kiegészíti. Mint minden csapatnak, nekünk is van tervünk, s talán azt könnyebb így hozni, mintha egy munkahelyünk lenne. A két munkahely nekem nem okoz többlet gondot, bár két helyre kell egyszerre figyelni, szervezni a
„Különcök"

ste tíz múlt néhány 
perccel. A III. 
sz. bányaüzem 
felolvasójában ki

sebb csoportokba verődve vár
nak az emberek a népes indu
lására. A Il-es körlet telepítési 
tábláján a 21-es szám mellett 
már jó ideje ott függ a három 
márka, s a csapat tagjai is ta
lán már a népesszínben vára
koznak, így aztán csak jó fél 
óra múlva, de már a tizen
egyedik szinten találkozunk 
Simon Sándorékkal.

A csapatvezető éppen kopo
gózni indul a vájvégre, társai. 
Csernyik Pál vájár és Homlok 
Imre segédvájár már az első 
csilléket készítik elő a szállí
táshoz.

Néhány perc múlva már ker- 
reg a rakodógép, fújtat a vitla, 
s megindul a szállítás.

— Most ezt a zsompereszkét 
hajtja a csapat — magyarázza 
Nyilrai László aknász. — Nagy 
munka vár még rájuk. Az 
creszke kihajtása után ők ké
szítik el itt a Déli akna új 
zsompját a hozzá tartozó gép
térrel.

A rakodógép küszködve ka
paszkodik felfelé a lejtős sín
páron. így aztán a csillék csak 
lassan telnek.
- Jó ha 25—30 csillét tudunk

munkát, biztosítani az anyagot, a szerszámot. Három plusz kétfős telepítéssel dolgozunk, s így jól meg tudjuk a munkát szervezni, s nem gond a plusz ember, hiszen mindig oda megy, ahol a legnagyobb szükség van rá. Különben úgy dolgozunk, mintha két külön csapat lennénk, persze ügyelve arra, hogy ne akadályozzuk egymást.— Jó átlagon felüli képességekkel megáldott a csapat — mondja a körletvezető. — Rendesen járnak dolgozni, röviden tehát ösz- szeszokott a társaság. Többek között emiatt is kapták e két munkahelyet. Gondolom, a pénzük is meg van, úgy hogy nem panaszkodhatnak. Napi négy-öt tartalékban levő csillésműszakot tudunk foglalkoztatni e két munkahelyen.— A csapat legrégibb embere, Tóth Ferenc, a másik munkahely délutános szakvezetője, aki tizennégy éve a csapaton van. A csapatvezető 1967 óta bányász, három éve van a csapaton, s a nyár óta a 64-es vezetője — mondta magyará- zóan a búcsúzóskor a körletvezető. Veress Tamás

itt szállítani egy műszakon — 
mondja Csernyik Pál. — Pedig 
Z—3-as szintes vágaton negy
ven szegecs mellett is csinál
tunk már ciklust kétfős tele
pítéssel.

Mi tagadás, elhűl az ember 
ilyenek hallatán, de aki isme
ri Simon Sándort és csapatát, 
az kevésbé meglepett. Van 
ugyanis egy jó szokásuk, ami
vel évek óta „különcködnek”: 
szeptemberre teljesítik éves ter
vüket.

— Két évet kaptunk erre a 
munkára — magyarázza a csa
patvezető. — Ebben benne van 
az is, hogy százötven százalé
kot várnak tőlünk.

— Nem furcsa vágat után 
ereszkét hajtani?

— Jó pár éve én már végez
tem ilyen munkát. Kétség kí
vül lassúbb itt a szállítás, ne
hezebb a fúrást, a vasútfekte- 
tés, de hát ezt is csak meg kell 
csinálni. A későbbiek során 
majd a falazó tudományunkra 
is szükség lesz — néz sokatmon- 
dóan fiatal vájárára, majd ma
gyarázatképpen hozzáfűzi. — 
Pali ugyanis „civilben” kőmű
ves. No, meg buszsofőr.

— így igaz — bólint a vájár. 
— Nyolcvanban jöttem a vál
lalathoz, de rögtön elvittek ka
tonának. A leszerelés után azért 
jöttem állandó éjszakásnak,

A csapat másik munkahelyén a lakatosok a szkréper áthelyezését végzik, s a villanyszerelő már a bekötéssel foglalkozik. Bálint Jenő felvételei
Érdemes, mert megbecsülnek bennünket...

A November 7 szocialista brigád
Az elmúlt években a IV. sz. bányaüzem termelése rendkívül hullámzó volt. Ál_ falában a nyári hónapokra annyira leestek a teljesítmények, hogy év végére csak igen feszített hajszával lehetett a terveket teljesíteni.Idén úgy tűnik, hogy ennek a rossz hagyománynak vége szakad, hiszen időarányosan az üzem nagy vonalakban teljesítette feladatait. Ehhez a termelő csapatok tervszerűbb munkája mellett a kiszolgáló részlegek fegyelmezettebb és összehangoltabb tevékenységére is szükség volt.A termelő részlegek ígér nyeit magas színvonalon kiszolgáló brigádok egyike a 200-as mezőszállító November 7 szocialista brigád. 

Hajnal Emilt, a brigád vezetőjét kérdeztük arról, hogy mi a brigád állandó jó műn? kájának a titka?Hajnal Emil elmondta, hogy a jelenleg 12 fős brigádban — amely 20 éve alakult — még ma is nyolcán

Munkában a 21-es csapat. Halról jobbra: Homlok Imre segédvájár. Csernyik Pál vájár és Simon Sándor csapatvezető vájár. Csöndör László felvétele
hogy elvégezhessem a buszso- 
főr-tanfolyamot. sikerült is le
vizsgáznom, de aztán mégis
csak itt maradtam. Nemrég tet
tem vájárvizsgát.

együtt dolgoznak a brigádot alapító tagok közül, vagyis rendkívül összeszokott társaság. Ez az összeszokottság meg is látszik a brigád teljesítményein. A? mellett, hogy az első féléves munkaversenyt idén megnyerték, évek óta ők nyerik a szállítók között meghirdetett munkaver_ senyt. Hat éve folyamatosan aranykoszorús brigád címet értek el a brigádértékelések során.
— Gazdasági munkájuk 

mellett társadalmi munká
ban patronálják a szőlősi 
általános iskolát, tavaly is 
mintegy 250 órát dolgoztak 
ott. Csak munka van. sem
mi más?— Nem — válaszolta a brigád vezető — nem csak munka van. Miután ilyen régóta együtt dolgozunk szép hagyományaink alakultak ki a szabadidős tevékenységben is. Rendszeresen együtt járunk színházba, moziba, részt veszünk az üzemi rendezvényeken. Minden évben el

A főszállító felől a mozdony
vezető jelez a lámpájával. Meg
hozták a síneket, s azokat kell 
most lehordani.

Ejfél is elmúlt már, amikor

Két-három éve ugrásszerűen fegyor ült vállalatunknál a vájár-, segédvájárhiány. Ez elsősorban a nyugdíjaztatás és a rehabilitáció következménye volt. Az üzemek mindent elkövetnek annak érdekében, hogy a kiesett szakemberek helyére újak kerüljenek. Ehhez, pedig beiskolázásra van szükség és elsősorban jelentkezőkre. A IV. sz. bányaüzem e téren is példát mutat. A most induló négyhónapos segédvájári tanfo-

megyünk kirándulni, van úgy, hogy többször is. Tavaly például Szigetváron és Gunarason voltunk. Idén Harkányba megyünk.
— Olyanok vagytok, mint 

egy család. Tejesen zavar
talan a brigád élete?— Ami a munkát illeti — a napi apróbb bajokat leszámítva — zavartalan — mondta a brigádvezető. — A részleg vezetőivel, a körletekkel is jó a viszonyunk, hiszen nem sok gondot okozunk. Ami inkább gondot okoz, az az, hogy általában a kezdők keveslik a pénzt és nem nagyon maradnak nálunk. így aztán egyre nagyobb a távolság a brigád öregjei és a fiatalok között. Hiába maradna valaki azért, mert. mondjuk jól érzi magát köztünk, elcsábítja a nagyobb pénz a vájvégre, vagy leszámol, mondván, hogy ennyiért nem érdemes. Pedig ha magunkat nézem, azt mondom érdemes, mert megbecsülnek bennünket. Wesztl László

a rakodógép ismét kerregni 
kezdett. Hiába igyekezniük 
kell. hogy legalább azt a 25—30 
csillét reggelre kiszállítsák.

Nógrádi Gábor

lyamra 45 dolgozót szervezett, akik rövidebb-hosz- szabb idő óta dolgoznak az üzemben, mint csillések. Hallgassuk meg őket is, miért jelentkeztek és vállalták a tanulást?■ NYÚJTÓ BALÁZS csillés: — Másfél évvel ezelőtt a Pécsi Ingatlankezelő Vállalatnál dolgoztam, géplakatosként. Kevés volt a fizetésem, nehezen tudtam eltartani a családomat, több pénzre volt szükségem.
— Mint csillés megtalálta 

az anyagiakhoz vezető utat?— Igen, az előző 3—4 ezer helyett, itt II) ezer forint felett van a havi fizetésem.
— Van szakmája, miért 

nem dolgozik géplakatos
ként?— Mert nincsenek jól megfizetve. Inkább vállalom e nehezebb és veszélyesebb munkát a föld alatt, a több pénzért.FLEISCHMANN ZSOLT 22 éves csillés, mindössze három hónapja dolgozik a IV. sz. bányaüzemben, előtte a Sopiana gépgyárban volt. esztergályos.

— Miért választotta a bá
nyát?— Elsősorban lakás miatt és a több pénzért.

— Fél a bányában?— Eleinte féltem, már nem, kezdem megszokni és negszeretni.
—- Gondolom, ennek tu

datában jelentkezett a se
gédvájári tanfolyamra is?— Igen, mert. szépnek látom a föld alatti munkát, itt biztosítottnak látom a jö- vőmet, és ezért szeretnék bővebb szakmai ismeretre szert tenni a tanulásommal.

— A heti két alkalommal 
történő iskolába járás nem 
okoz gondot a családban?— Nem, ez nem csak az én, hanem az ő javukat is szolgálja majd, de még jobban, ha elvégzem később a vájár tanfolyamot is.KURUCZ LÁSZLÓ csillés, négy éve dolgozik a IV. sz. bányaüzemben.

— Tanfolyamok már ko
rábban is voltak, miért csak 
most jelentkezett?— Nekem ennyi időre volt szükségem, hogy a bányászattal barátságot kössek és elhatározzam a jövőt illetően, hogy bányász leszek.— S most már úgy érzi, 
hogy az?— Még nem, de jó úton haladok, ezt bizonyítja, hogy érdekel a szakma és ezért is jelentkeztem a tanfolyamra.— És még miért?— Lakásért és több pénzért..

— Most mennyi a fizeté
se, mint az 50-es csapat 
csillésének?— 12 000 forint havonta.

— Mire számít a tanfo
lyam elvégzése után?— Tíz százalékkal többre. Kovács Miklós
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Véget ért az üdülési főszezon MM „szeptemberiális” 
a Malomvölavben

1. A IV. sz. bányaüzem dol
gozói azt kérik, hogy az üze
mi buszokat fedett indulási 
helyről indítsák, mert a perem- 
kerületekből érkezőknek vára
kozniuk kell és rossz időjárás 
esetén ez igen kellemetlen.A kérésre dr. Kiss Elemér, a Volán 12. sz. Vállalat üzemigazgatója válaszolt:— Az üzemi járatokat nem tudjuk a fedett indítóhelyekre állítani, mert azzal zavarnánk az egész pályaudvar forgalmi rendjét. A fedett helyekről csak a sűrűn járó távolsági járatokat indítjuk.

2. A Szolgáltató (izem dolgo
zói arról panaszkodnak, hogy 
a 20-as, 27-es és 28-as városi busz
járatok 20—25 percenként küzle- 
kednek, főleg a délutáni és es
ti órákban. Az is probléma, 
hogy ezek a buszok sokszor 
egyszerre érkeznek a megál

IV. forduló
1. Melyik európai ország fő

városában rendezték meg 1980. 
szeptemberében a Béke-vllág- 
parlamentet?
1 Belgrád.
2 Bécs.
x Szófia.

2. 1980. május 19-én Varsóban 
Leonyid Brezsnyev az enyhülés 
folytatása érdekében találko
zott egy nyugati államférfival. 
Ki volt ez az államfő?
1 Cortez.
2 Giscard d’ Estaing. 
x Schmidt.

3. 1980. március 3-án Genfben 
nemzetközi értekezlet nyílt. Mi
lyen témakörben?
1 Középhatótávolságú raké

ták.
2 Biológiai fegyverek, 
x Vegyi fegyverek.

4. Mi volt az Afganisztánnak 
nyújtott szovjet katonai segít
ségnyújtásra Carter első ellen- 
intézkedése?
1 A SALT—II szerződés tör

vénybeiktatására vonatkozó 
szenátusi vita elhalasztása.

2 Gabonaembargó.
x Felhívás az olimpiai boj

kottra.
5. Melyik amerikai elnök ren

delte el a neutronfegyver gyár
tását?
1 Reagen.
2 Egyik sem.
x Carter.

6. Milyen új leszerelési Ja
vaslatot tett Leonyid Brezsnyev
1981. november 23-án, Bonnban?
1 Javasolta az atomfegyverek 

gyártásának kölcsönös befa
gyasztását.

2 Javasolta a teljes kölcsönös 
leszerelést.

x Bejelentette, hogy a közép
hatótávolságú rakéták tele
pítésének kölcsönös leállítá
sa esetén a SZU egyoldalú
an csökkenti európai közép
hatótávolságú hordozóeszköj. 
zeit.

7. 1982. augusztus 26—31. kö
zött rendezték meg Varsóban a 
32. Pugwash konferenciát. Kik 
vettek részt a konferencián és 
mivel foglalkoztak?
1 Veterán katonák emlékeztek 

meg a jeles partizánvezér
ről, követelve a fegyverke
zési hajsza megfékezését.

2 130 keleti és nyugati tudós 
békekonferenciát tartott a 
fegyverkezési hajsza megfé
kezése érdekében.

x Orvos és biológus tudósok 
elemezték egy nukleáris há- 
ború lehetséges következ
ményeit.

8. Milyen új leszerelési javas
latot tett Leonyid Brezsnyev a 
Komszomol XIX. kongresszu
sán 1982. május 18-án?
1 A javaslat a hadászati fegy

verek azonnali befagyasztá
sára vonatkozott.

PÁLYÁZATI szelvény

1. 2. 3. 4. 5. 6. 7. 8. 9. 10. 11. 12. 13. 13+1.Név:
Lakcím:

lókba és utána hosszú ideig kell 
várni a következőre. Az indí
tásokat szét kellene húzni.A panaszra dr. Kiss Ele
mér, a Volán 12. sz. vállalat üzemigazgatója válaszolt :— A 20-as üzemkezdettől az üzem végéig 10 percenként közlekedik. A vele egy- vonalon járó 28-as 5,00 órától 7,45 óráig és 12,45 órától 17,45 óráig szintén 10 percenként indul. A két járat indítása között 5 perc a különbség, de elég egy forgalmi dugó, vagy egy piros lámpa az egyiknek, a másiknak meg nem és máris összecsúsznak, valamelyik megállóban. Ugyanez vonatkozik a 27-es járatra is.Gácsi Mátyás
TOTÓ

2 Javasolta a vegyi fegyverek 
gyártásának teljes leállítá
sát.

x Javasolta a teljes leszere
lést.

9. Milyen tárgyalások kezdőd
tek a SZU és az USA között
1982. június 29-én?
1 SALT.
2 Középhatótávolságú fegy

verrendszerekről.
X SALART.

10. Mi volt Jurij Andropov
1982. december 21-én tett lesze
relési javaslatának a lényege?
1 A SZU kész az Európában 

állomásozó középhatótávol
ságú atomfegyvereinek szá
mát a hasonló angol és fran
cia fegyverek számára csök
kenteni, valamint Javasolta 
a hadászati fegyverek 25 szá
zalékos csökkentését.

2 A SZU kész az Európában 
állomásozó középhatótávol
ságú atomfegyverek számát 
a hasonló angol és francia 
fegyverek számára csökken
teni.

x A SZU javasolta a hadásza
ti fegyverek 25 százalékos 
csökkentését.

11. Melyik volt az az európai 
ország, amelyik a legrégebben 
ellenezte a szibériai földgázve
zetékkel kapcsolatos amerikai 
embargópolitikát?
1 NSZK.
2 Franciaország.
x Belgium.

12. Mi volt az elnevezése az
1983. június 21—26. között Prá
gában rendezett Béke-világta
lálkozónak?
1 „Harc a békéért.”
2 „A békéért, az életért, a 

nukleáris háború ellen.”
x „Csak egy földünk van.”

13. A Helsinki-i konferencia 
folytatását Jelentő legutóbbi 
madridi tanácskozáson született 
egy magyar vonatkozású dön
tés is. Mi volt ez?
1 A következő utókonferencia 

Budapesten lesz 1986-ban.
2 Leszerelési tárgyalást tarta

nak Budapesten 1985-ben.
x Kulturális fórumot tartanak 

Budapesten 1985-ben.
13+1. Miért szakította meg a 

SZU 1983 őszén a genfi tárgya
lásokat?
1 Mert megkezdődött a közép

hatótávolságú rakéták tele
pítése Európában.

2 Hibás a kérdés, a SZU nem 
szakította meg a tárgyalá
sokat.

x Azért, mert a tárgyalások 
nem hoztak semmi ered
ményt.

A III. forduló helyes megfej
tése: 1. 1, 2. 2, 3. 1, 4. x, 5. x,
6. 2, 7. 2, 8. x, 9. 1, 10. 1, 11. 1, 
12. 2, 13. x, 13+1. 2.

A IV. forduló beküldési ha
tárideje: 1984. október 30. Cim: 
KISZ Baranya megyei Bizott
sága Politikai Képzési Központ, 
Pécs, Damjanich u. 31. 7624

A lehetőségek az utószezonban is adottak

vcget ért az üdülési főszezon, a nyári vidámságot felváltja az ősz borongós hangulata. Szívesen emlékezgetünk vissza a szabadság pihenéssel, szórakozással, utazással töltött idejére. Az elmúlt és a még igénybe vehető üdülési lehetőségekről érdeklődünk Eszéki Frigyesnétől, a II. sz. bányaüzemi szakszervezeti bizottság mellett működő üdültetési albizottság vezetőjétől.
— Kérlek ismertesd a be

utalók fajtáit.— Az üdülési lehetőségek két nagy csoportra oszthatók: vállalati és SZOT által rendelkezésünkre bocsátott beutalók. Vállalatinak minősül a balatonfüredi, a balatonmária-fürdői, a harkányi, a hévízi üdülők, ide sorolhatjuk még az NDK és csehszlovák csereüdültetést, valamint a leányfalui gyermeküdülőt is. A SZOT-tól kapott beutalók vegyesek: gyógy-, hegyvidéki, balatoni, szanatóriumi, gyermek- és külföldi, ezen belül egyéni, házaspáros, vagy éppen családos beutalók. Itt kell megemlítenem, hogy ezeken kívül Mohácson, Orfűn és Magyarhertelenden pihenőtelepek működnek. Ezek — mivel önellátásos alapon vehetők igénybe — nem számítanak üdülésnek.
— Mostanáig hányán vet

Találkozó
a bakonyai
brigádházban

A II. sz. bányaüzem bánya
mérési csoportja igen jó han
gulatú vacsoraest keretén be
lül köszöntötte más munkakör
be távozott régi kedves kolle
gáját, Kukái Andrást. „Bandi” 
— aki jelenleg a szakszervezeti 
bizottság titkára — 20 évig dol
gozott a csoportban és bizony 
ennyi év után nehéz szívvel 
válnak el egymástól az össze
szokott kollégák. Bar nem is 
kell igazi elválásról beszélnünk, 
hiszen naponta találkozunk az 
épületen belül, rendszeresen ér
deklődünk egymás felől.

Találkozónkat teke-versennyel 
kezdtük, melyhez az igazi küz
dőszellemet, a győztesnek járó 
vörösboros palack biztosította. 
Miután a napi munkától, és a 
kis testedzéstől kifáradva he
lyet foglaltunk, a bányamérés 
vezetője, Nagy Sándor meleg 
szavakkal emlékezett vissza az 
együtt töltött évekre, a sok kö
zös munkára és egyben köszön
tötte az új dolgozókat. Brigá
dunk sok új taggal gyarapo
dott az elmúlt hónapokban.

Közben az összkomfortos 
konyhában óriási méretű lábas
ban főtt mindannyiunk vacso
rája — Herr József remeke — 
a finom pincepörkölt.

A jó étvággyal elfogyasztott 
vacsora után „családias” han
gulatú beszélgetéssel, nótázás- 
sal ért véget az összejövetel.

Kis összejövetelünket a ba
konya! brigádházban tartottuk, 
amelyet az erdészettel kötött 
szerződés alapján bérel az üze
münk. Régi leégett erdészház 
volt ez, csak a négy fal állt.

Bujtor Béla üzemigazgató ter
vei alapján épült újjá, az ő ér
deme a jelenlegi varázslatos 
külleme. Ezt a brigádházat elő
zetes egyeztetés alapján bárki 
igénybe veheti, könnyen elér
hető a bakonyai polgári jára
tokkal. A modern berendezésű 
konyha biztosítja a főzési le
hetőségeket, a nagy társalgó al
kalmas az összejövetelek lebo
nyolítására, a felső szinten há
rom szoba található zuhanyo
zóval ellátva. Több rendezvény 
volt itt már: nyugdíjas búcsúz
tatás, brigádgyűlés.

S.-né Forr Anikó

ték igénybe az általatok 
biztosítható üdülési lehető
ségeket?— Nálunk az üdülésben résztvevő dolgozók aránya meghaladja a SZOT elnökség által jelzett arányt. Ez is híven tükrözi azt az erőfeszítést, amit a vállalat és a szakszervezet a dolgozók jobb szociális ellátása érdekében tesz. Az idei szezonban az üzem dolgozói és családtagjaik — eddig mintegy 370 fő — töltötte szabadságát a SZOT, illetve a vállalat üdülőiben, pihenőtelepein. Mivel az üdültetés december végéig folyamatosan tart, végleges adatokkal még nem rendelkezünk.

— Milyen arányban osz
lik meg a beutalókat igény
be vevők száma a fizikai és 
a nem fizikai dolgozók (ad
minisztratív, műszaki stb.) 
között?

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
októberi programjából

A szőlész-borász szakcsoport 
október 31-én 16 órakor tartja 
formális alakuló ülését, melyet 
Bozsó László, a Pannónia Áfész 
borászati ágazatvezetője színe
sít ugyancsak aktuális tanácsai
val és Borkezelés című előadá
sával. Minden leendő tagot és 
érdeklődőt szeretettel várunk. 
Érdeklődni lehet személyesen 
is a 12-478 vagy a 7-102-es te
lefonon. Kocsi Lászlónál. 
Kamaraszínház

18-án és 19-én: A kaktusz vi
rága.

25- én: A megtalált gyermek 
(nyilvános főpróba).

29-én: A megtalált gyermek.
Az előadások 19,00 órakor kez

dődnek.
Stúdiógaléria

26- tól november 10-ig: Kiál
lítás nyílik a JPTE Tanárkép
ző Kara rajz-szakos hallgatói
nak az 1984. évi Egyetemi-íő- 
iskolai kulturális napokon dí
jazott munkáiból.

- - egtelt veled a hóci-
/y| Vöm! Végleg meg- * telt, Aranyhaver!

Többször álmodom, hogy 
ütlegellek, mint a szódás a 
lovát, aztán kikötözlek a 
baloldali lámpaoszlophoz a 
bejáratnál, nyakadba teszek 
egy tacepaót:

„Erre a Balfácánra köl
tünk évi 50 ezer forint köz
pénzt!’’

Sajnos az álom álom ma
rad. mert az önbíráskodást 
szigorúan büntetik nálunk, 
meg a táppénzes napokat is 
csökkenteni kell. Te pedig 
homorúra nyomnád az 
ágyat, ha a kezembe kerül
nél. A bűnlistád terjedel
mes, mint a mesebeli lán- 
gossütő asszony feneke! Te 
hasogatod fel zsilettel a 
színháztermi zsöllyék kar
fáját. Te nyomod el a csik
ket a fotelban. Kemény és

— Üzemünknél az üdü- lé.ben részt vett összes dolgozónak körülbelül 70—75 százaléka fizikai állományú, s bár ez az üzem felépítéséből következik, úgy vélem, ez nagyon jó arány.
— Mit tudtok ajánlani 

azoknak a dolgozóknak, 
akik az elkövetkezendő idő
ben szeretnének pihenni?— Itt szeretném felhívni a dolgozóink figyelmét, hogy a harkányi és hévízi gyógyüdülők, valamint a SZOT- üdülők nagy része egész évben üzemel, s aki teheti — nincs iskolás gyermeke — ne csak a nyári időszakban jelentkezzen üdülésre.

— Milyen időközönként 
vehetik igénybe a dolgozók 
a kedvezményes üdülési be
utalókat?

— A főszezon július 1-től augusztus 31-ig tert. A SZOT üdülési szabályzata szerint ezt legjobb esetben is két évenként lehet igénybe venni. Ha azonban elővagy utószezonban üdül valaki, akár évente is igénybe veheti a kedvezményes beutalást és biztosan jó ellátásban és szórakozásban lesz része. S.-né Forr Anikó

Rendezvények
2C-án 18,00 órakor: A MÉV 

KISZ-bizottságának családi est
je.

26- án 19,00 órakor: A megta
lált gyermek. A Pécsi Nemzeti 
Színház bemutató előadása. |

29- én 1G,OO órakor: Az MM-ve- 
télkedő vállalati döntője a Ság- 
vári Endre Művelődési Házban.

30- án 19,00 órakor: Papp Zol
tán szerzői estje. Közreműköd
nek: Buváry Lívia, Krasznói 
Klára, Vári Éva, Mester István, 
Kulka János, Vajek Róbert, 
Papp Zoltán (zongora) és Há
ry Balázs (dob). Műsorvezető: 
Belénessy Csaba. Belépődíj: 40 
forint.
Ságvári Mozi '

20- án: A Kéjnő Kaliforniába
készül (USA film). ,

21- én: A banda fogságában 
(szovjet film).

27- én: Francia hadnagy szere
tője (angol film).

28- án: A bűn története I—II. 
(lengyel film).

Az előadások 16,00 és 18,00 
órakor kezdődnek. |

kitartó munkával felfesze
geted az ablakpárkányok 
mettlachi-burkolatát. Te té
ped le az öblítőtartályok fo
gantyúját. Miattad kell nap
ról napra félbetekerni a 
WC-papírt, mert különben 
ellopod, mint a törülköző
ket, mint a csapokról a 
csaprózsát. Végül egy szub
jektív szempontból súlyos 
vétked: ott szeretem elol
vasni kedvenc újságomat — 
egyéb elfoglaltság közepette 
—, ahová a király is gya
log jár. Most nem lehet, 
mert huszonötös égő pisla 
fénye világot, épphogy el 
lehet találni a lukat. Ez is 
miattad van Aranyhaver, 
mert a nagyobb teljesítmé
nyű égőt azonnal ellopod.

Júniális helyett. Talán jobb is. Szeptember 15.: a klíma kellemes, szabadságolásoknak vége. A helyszín a régi, bár sokak most fedezik fel maguknak. 9,00 óra: A Kossuth térről indulnak a buszok, a helyszínen már áll a színpad, távolabb már gőzölögnek a kondérok. Aki korán kel, több ideje lesz főzni. Jót és sokat. Mert nem csak a megérkező munkatársak a bírálók, hanem a Bástya söröző vezetője, 
Kerényi János is. S hogy könnyebb legyen kivárni, míg elkészül az ebéd, műsor kezdődik a színpadon, mellette pedig büfé nyílik, ahol a Bástya söröző specialitásával, a pitkének nevezett melegszendviccsel ismerkedhetnek az éheseb- bek. (Meg az alkalmi szakácsaikkal bizalmatlanabbak.)A bizalmatlanság persze nem volt jellemző, főleg az ÉDÜ Ifjúsági brigádjának szakácsaival szemben, hisz ők nyerték a főzőversenyt.Látványosságban sem volt hiány, mert a műsort egy akrobatikus rock and rollbemutató nyitotta, amit di- zatbemutató követett. A Xonzum Áruház szemreva- 'ó őszi és téli modelljeit mutatta be a DOZSO nem kevésbé szemrevaló jazz- balett társulata. Nagyon neggyőzően. Megszabadul- zán a remek, de tánchoz felesleges, sőt a nézőket éppúgy, mint őket zavaró collekciótól, ízelítőt adtak mozgáskultúrájukból is . . .A feszültséget a Butylcos brigád oldotta valamelyest, de a tombolasorsolás ismét felajzotta az érdeklődést. Bástya korsók és fanyelű étkészletek találtak új gazdára, a Pannónia Sörgyár bemutatót, a gyerekeknek pedig ingyen kóstolót adott üdítőitalaiból.Milyen lesz az MM-vetél- lcedő? Erre a kérdésre Uj- 

váriné Füzy Agnes, a Városi Tanács vb munkatársa, 
Kert László, a DOZSO igazgatója és Zsikó János, a Ságvári Endre Művelődési Ház igazgatója válaszoltak.Ekkor már körülbelül 800 ember szórakozott a völgyben. A kellemes napot egy újabb rock and roll-bemu- tató, majd a PNSZ művészeink (Láng Györgyi, Báliké Tamás, Buváry Lívia és Papp Zoltán) műsora zárta.

Kocsi László

1984-ben — a teljesítmény
csökkentésig — összesen 120 
darabot! Étvágyad Arany
haver — úgy látszik — ki
elégíthetetlen.

De készülj pajtás, mert 
mi is készülődünk. Rosz- 
szabb vár Rád, mint ami
ről álmodoztam. Nem verés, 
kikötözés, hanem kiközösí
tés. Eljön majd a nap, amikor 
egyedül maradsz a tömér
dek villanyégőiddel W. C. 
papíroddal és mérhetetlen 
bunkóságoddal.

Készülj csak, Aranyha
ver! Mi is készülődünk és 
— hál’ Istennek — nyomasz
tó túlsúlyban vagyunk! És 
nemcsak nekem van hóci
pőm, Aranyhaver!Zsikó János
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Pályakezdő fiatalok 
a Kutató-mélyfúró üzemben

A kutató-fejlesztők
A Kísérleti kutató üzem- Az üzemegység feladat- rári jutottak el a ma alkal-

Szegó'né Várszegi Zsuzsa Varga Teréz Kakuk GáborAz iskolapadból könnyű felállni, úgy érezzük lelkünk, testünk megkönnyebbül attól a tudattól, hogy megszabadultunk a kötelezettségek alól. Az első mun. kanapok még örömet, újdonságot hoznak, aztán egy idő után ismét érezzük a ránk nehezedő nyomást. Ám ez már sokkal nehezebb. Egyre többször vetődik fel bennünk a kérdés, jó utat választottam-e, képes va- gyok-e ellátni megfelelően a rám szabott feladatot?Három kezdő fiatalt szeretnénk bemutatni, akik még lelkesek, szorgalmasak, az újdonság varázsában élnek. Bizony nagyon sok függ a munkahelytől is, mennyi marad meg ezekből a jó tulajdonságokból.Ügy látom, Szegőné Vár
szegi Zsuzsát hamar megszerették munkatársai. Mindig mosolygó arc, barátságos tekintet, szerény egyéniséget takar. Geológusmérnök, tavaly végzett a Miskolci Nehézipari Egyetemen.

— Család és szakma. Zsu
zsa, tudom, van egy kislá
nyod. Hogyan egyezteted 
össze a kettőt?— Elsősorban a család, de ez nem zárja ki a másikat. Eddig még nem volt akadálya, hogy továbbképezzem magam, a sokrétű geológiai munka iránt nem csökkent az érdeklődésem. Szeretem a szakmámat, mert . érdekes, mivel itt a villányi kutatási területen dolgozom méginkább felcsigázza a munkakedvemet. Sőt, az az érzésem, hogy nem is tudom mindazt hasznosítani, amit tanultam az egyetemen. Ez talán az idő kérdése is.

— A munkatársak közé 
mennyire sikerült a beil
leszkedés?— Jó munkatársakat kaptam, az első időktől kezdve segítséget nyújtott közvetlen munkatársam, dr. Ba
rabás Andor né. A fizetésem sem rossz, de hiányolom a munkahelyi vezetők részéről az első időkben mutatott érdeklődést. A figyelem jobban megmaradhatna a fiatalok felé.Geofizika. Amikor az új pályakezdők felől érdeklődöm, négy arc is fordul felém. Végül is Varga Teréziá
val kerültünk külön szobába, ahol ezeket mondta el magáról.— A Komarovban végeztem földmérési szakon. Még az iskolában találkoztam a jelenlegi főnökömmel, Ger- 
zson István geofizikussal, aki tájékoztatót adott az itteni munkakörülményekről, majd egy későbbi terepszemle után döntöttem, hogy idejövök. A főiskolai

továbbtanulásom nem sikerült, de nem mondtam le a továbbképzésről. Ősszel elkezdem a geológia; szakközépiskolát. Úgy látom, a geofizikán sok mindenhez kell érteni, az önképzés csak elősegíti a jó munkavégzést Munkatársaimmal jó a kapcsolatom, úgy érzem, a munkahelyi vezetőim is meg vannak velem elégedve, mivel állandósították az egyéves szerződésemet. A fizetésem nagyon jó, hisz megemeli a terepjárásból származó összeg. A jövőre vonatkozóan terveim csakis erre a munkahelyre orientálódnak, szándékom, hogy itt megálljam a helyem.Gépműhely. Az eszterga- padok zúgásában alig halljuk egymást, ezért a mű' helyből kifelé invitálom ezt a gyerekes., ar?ú .fiatalembert,'’akit Hákuk GáÉirrnak' hívnak. Mint kiderül, valóban fiatal, tizenhét éves. Pár hónapja dolgozik az üzemnél.— Az 500-as szakmunkás- képző intézetben végeztem, esztergályosként. Eléggé körülményes úton kerültem ide. Hiába jártam végig a pécsi nagyvállalatokat, még az ÉPGÉP-nél sem sikerült a felvétel, ahol szerződésem volt a tanulóidő alatt. Egyszerűen nem járultak hozzá a továbbtanulásomhoz. Végül a munkaközvetítőnél ajánlották az üzemet, ahol is valóban biztosítottak a jövőmről. Köny- nyen befogadtak, szívélyes és önzetlen munkatársakra leltem. Segítenek és tanácsokkal látnak el...
— Milyen iskolába akarsz 

továbbtanulni?— Levelező gimnáziumban.
— Miért nem valami szak

mádhoz kapcsolódó szak
irányú iskolát választasz?

A fiú zavart mosollyal kerülgeti egy ideig a magyarázkodást, majd nagy nehezen kiböki:— Mert nem szeretem a vasas szakmát... Mindig is más elképzelésem volt.Ez a fiú még biztosan nem érti miért van moso- lyoghatnékom. Mert még biztosan nem hisz; el, mi is voltunk tizenhét évesek. Leginkább más akartunk lenni, mint amik voltunk. Aztán fokozatosan rájövünk, hogy a vágyaknál fontosabbak a magabiztos élet feltételeinek megteremtése. A munkatársi közösségnek most az a feladata, hogy ráébressze ezt a fiút, hogy az önbecsülést saját munkája révén is el lehet, érni és egyáltalán nem fontos, mennyire olajos munka közben az a ruha.B.-né H. E.—Egyed I.

újítások
A vállalat augusztus közepéig 

a következű újításokat fogadta 
el hasznosításra.

II. sz. bányaüzem: Barnler du- 
gattyúrúd ,,o”-gyűrűs tömítése. 
Az újító neve: Reinhardt Fe
renc (B). Bővítésnél TH-rögzí- 
tése csőhorgonnyal. Az újító 
neve: Wenczler Ferenc (B). Ru- 
dazat kiépítése lyukból bánya
fúrásnál. Az újító neve: Moto- 
sics Ferenc (B).

IV. sz. bányaüzem: Csuklós 
bilincs előtüzéshez. Az újító 
neve: Balogh György (B).

Szolgáltató üzem: Sínen is 
gördülő palackszállító kocsi. Az 
újító neve: Balázs Sándor (B). 
Hidraulikus sínhajlító. Az újí
tók neve: Mészáros Béla és 
Balázs Sándor (B). Etaloncsil
lék mozgatása vitlával. Az újí
tók neve: Tauber Ferenc és, 
Fábos József (B).

Ércdúsító üzem: Ovális lyu- 
ítakz:tós7:ers>,ám.",'Az újító névé: 
Fazekas Ferenc (9 400 Ft). VÜK 
ventillátorház gumizása. Az újí-

Hazánkban először vállalatunknál

Hidegvizes bányahűtési kísérletek
íTSBj-l mélyszinti bányászat velejárója, hogy a mun- kavégzésre alkalmas klíma csak a levegő hűtésével tartható fenn. Az egyes munkahelyek hűtése az NDK-ból vásárolt vágat-hűtőgépek alkalmazásával már tíz éve megoldott vállalatunknál. Ennek ellenére pár évvel ezelőtt ismét foglalkozni kezdtünk a bányahűtés problémakörével. A kísérlet most jutott el abba a stádiumba, hogy érdemes vele olvasóinkat is megismertetni. Eisner Bélát, a kísérlet egyik irányító, ját, a Kutató-fejlesztő üzem gépészeti üzemegységének vezetőjét kértük meg, hogy adjon tájékoztatást.
— Miért van szükség ilyen 

nagyszabású bányahűtési 
kísérletsorozatra?— Ha a hűtött munkahelyek száma megnövekszik, akkor a vágat-hűtőgépekkel történő hűtés műszakilag már nem oldható meg. A vágat-hűtőgépek száma ezért nem szaporítható minden határon túl, mert az áthúzó levegőt túlzottan felmelegítenék és így a vágatok emberi tartózkodásra alkalmatlanná válnának. A világ mélybányászatában ezért az az általánosan elragadott gyakorlat, hogy a munkahelyek levegőjét egy központi hűtőtelepen előállított hideg vízzel mint hűtőközeggel hűtik. Hazánkban ennek nincsenek hagyományai, tapasztalatai, vállalatunk lesz az első, ahol a munkahelyek általános hűtését az előbb elmondottak miatt hidegvizes hűtéssel kell majd megoldani.

— Hogyan láttak hozzá 
a feladat megoldásához?

— A hideg vízzel való hű

ben 1962-ben alakult a bányászati üzemegység. Létrehozásának oka az volt, hogy az ország más bányáinak problémáitól alapvetően eltérő feladatokkal állt szemben az uránérc-bányászat. A nagy törőszilárdságú kőzetösszletet, vetők, li- toklázisok, tektonikai törések szabdalják fel, melyek jelentősen befolyásolják a kőzet viselkedését, a bánya- művelés során. A 60-as évek elején még távlati tervként szerepeltek a bányaművelésnek a mélyszin-! tek felé haladásával a nyomásból eredő és a hőmérsékleti problémák megismerésével kapcsolatos feladatok.

tők neve: Mész József, Fieglpr 
József (95 000 Ft).

Kutató-fejlesztő üzem: Ion
cserés vízlágyitás klímaberen
dezéshez. Az újító neve Oláh 
József (32 300 Ft). Vízsugár szi
vattyús vákuumállomás. Az újí
tók neve: Kovács László, Gro- 
sity Vitúlyos és Szurdi Zoltán 
(82 000 Ft).

Kutató-mélyfúró üzem: Talp
csuklós létra a mesterállásra. 
Az újító neve: Balogh Jenő 
(B).

Központ: Acélrács felerősítése 
kettős hasított csőszegeccsel. Az 
újító neve: Friedrich Gábor 
(B).

A zárójelben levő számok azt 
a többletnyereséget jelölik, amit 
a vállalat az újítások alkalma
zásával éves szinten ér el.

(B): Balesetveszélyt, az egész
ségre káros tényezőket csök
kentő, vágj' a munkahelyi kö
rülmények h Javítását • szttlgáló 
újítás. Hasznossága , pénzben 
nem fejezhető ki.

tés tervezését, és üzemeltetését külföldi tapasztalatok átvételével, hasznosításával kell megoldani. Egy központi hűtőtelep megépítése— amelyre szükség lesz — jelentős költségtétel, annyira, hogy a termelt érc költségét számottevően befolyásolja. Fontos dolognak tartottuk, hogy egy ilyen nagy, alapjában véve új műszaki probléma megoldására alaposan felkészüljünk, ezért a legolcsóbb módszerrel, a redelkezésre álló — döntően angol és német nyelvű— szakirodalom tanulmányozásával kezdtünk a feladat megoldásához. Ezt kiegészítettük a szocialista országokban már megvalósított hűtőberendezésekkel szerzett és hozzáférhető tapasztalatok átvételével. Az így kapott ismeretek és a kísérleti adataink birtokában tudjuk kiválasztani az optimális megoldást, amely- nek megtalálása adott esetben több tízmillió forintos

köre szorosan kapcsolódott a bányaüzemek tevékenységéhez. Ez indokolta, hogy 1978 elején a legtöbb kuta. tási témának otthont adó IV. sz. bányaüzembe költözzenek, itt fejlesztési részlegként a vállalat műszaki- fejlesztési tervében foglalt bányászati feladatok megoldásával foglalkoznak. 
Laczkó László, a részleg vezetője munkájukról a következőt mondta:— A kezdeti időszak főbb feladata elsősorban a különleges kőzetviszonyokból eredő bonyolult jövesztési munka hatásfokának javítása volt. Hosszú kísérletek során jutottunk el például a ma is alkalmazott négyzetes rendszerű, kilenclyu- kú betöréshez, az ANDO típusú robbanóanyaghoz, vagy az igényeink alapján gyártott. FMG gyutacsokhoz.— Jelentős eredményeket értünk el a kőzetösszlet geo- mechanikai tulajdonságainak megismerésében. Szakítottunk a csak laboratóriumi méréseken alapuló vizsgálatokkal, s a kőzetek viselkedését bányabeli mérésekkel vizsgáltuk.A részleg szerepet vállalt, a korszerű biztosítási technológiák kikísérletezésében és elterjesztésében. Kutatá. si céljuk volt, olyan biztosítási mód elterjesztése, ahol a biztosító szerkezet azonnal teherviselő, tartóképessége az idő múlásával is a szükséges szinten marad. Kísérletek hosszú so-

megtakarítást is eredményezhet.
— Mi a mostani kísérle

tek közvetlen célja?— A világ különböző területein más-más geológiai viszonyok között dolgozó, különböző műszaki felfogás szerint cselekvő bányavállalatok a hűtési feladatokat másképpen oldották meg, bár mindegyik eljárás azonos elvi alapokon nyugszik. A mi feladatunk most az, hogy az ismert és sikerrel kecsegtető eljárásokat egy üzemi méretű kísérletben próbáljuk ki. A hűtési kísérlet gépi berendezéseinek nagyságát úgy választottuk meg, hogy a központi hideg víz előállító rész a később megépítendő telep körülbelül 1:100-as léptékű modellje, a munkahelyeken kipróbált hűtési megoldások pedig körülbelül a véglegesnek megfelelő méretűek. A körülbelül hangsúlyozása azért fontos, mert a kísérlet egyik célja az előre becsült és számított értékek pontosítása a végleges berendezés tervezéséhez. A másik cél az, hogy a saját körülményeink között szerzett üzemi tapasztalatok alapján javaslatot tudjunk tenni a megépítésre kerülő, általunk optimálisnak tartott hűtőberendezésre.
— Hol tartanak most a 

kísérletekkel?

mazott hasított csőhorgonyhoz.— A mélybányászatra leginkább jellemző feladatunk — meséli tovább a részleg- vezető — a szellőztetési, klí- matizálás; viszonyok javítása. A szellőztetési operáció kutatások eredményeként elő kell készíteni egy általánosan használható szellőztetési ég klímatizálási módszert Jelenleg az V. sz. bányaüzemben folynak a technológiai vízhűtés üzemi kísérletei. A porelhárítás is feladatkörünkbe tartozik, így a porképződés csökkentése, vagy keletkezési helyén történő megkötése, a levegőben lebegő por szűrése, egyéni porvédelmi eszközök kikísérletezése, por- mérési eszközök korszerűsítése.— Napjaink feladata, a hosszúlyukfúró és hidraulikus fúrókalapácsok fúrási teljesítményének, gépüzemi költségeinek vizsgálata, a gazdaságos üzemeltetés feltételeinek meghatározása.A részleg dolgozói az említett témákon túl, foglalkoznak még a tömegtermelő fejtési rendszerek megfigyelésével, gazdaságossági értékelésével, az önjáró rakodó-szállító gépek paramétereinek vizsgálatával, föld alatti perkoláció lehetőségével. Kutatási tevékenységük során szorosan együttműködnek a vállalat más területein dolgozó szakemberekkel, hazai és külföldi bányavállalatokkal és kutatóintézetekkel. V. T.
— A kísérleteknek eddig a bevezető szakaszán vagyunk túl. Ez döntő jelentőségű volt, mert a hideg víz előlállítása — amely a további kísérleteknek alapvető feltétele — sikerült. Az első hűtési fokozatot a fúrásra, készletlocsolásra használt víz hűtésével elérhető klímajavítást néhány helyzetben már kimértük. Jelenleg a dél-afrikai aranybányákban kedvelt „közvetlen hőcserélő" berendezés kipróbálása folyik. Járulékos kedvező hatásként vizsgáljuk meg e hűtési módnál a porlekötés mértékét is. A tapasztalatok kiértékelését. elkezdtük és folyamatosan végezzük.
— Ez a kísérlet mind mű

szaki. mind pénzügyi vonat
kozásokban a nagy i'állal- 
kozások közé tartozik, ezért 
csak „csapatmunkában” vé
gezhető el. Kik vettek részt, 
illetve vesznek részt ebben 
a kutatási-feljesztési mun
kában?— A kísérlet, elvi előkészítését Selmeczy Miklós kollégámmal végeztük el a kísérletek megtervezésével, a szükséges berendezések, anyagok beszerzésével a Kutató-fejlesztő üzemet bízták meg. A tervezésben a közvetlen munkatársaim voltak: Petrovics Tibor,
Bognár Lajos és Csősz Im
re. A III. sz. bányaüzem gépészete szerelte be a berendezést, a beüzemelés, a szerelés befejezése, valamint az üzembentartás aII. sz. bányaüzem gépészetének feladata — fejezte be a tájékoztatóját Eisner Béla.Nagy Géza
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HÍREK
SZOVJET—MAGYAR baráti 

találkozó volt szeptember 21-én 
a III. sz. bányaüzemben. A Böck 
János szocialista brigád és a 
geofizika műszaki szocialista 
brigádja látta vendégül azt a 
3C fős delegációt, amely Ka
zahsztánból érkezett hazánkba.

ÖRVENDETESEN megnöveke
dett az újítási kedv az Ércdú
sító üzemben. Szeptember hó
napban például 12 újítást, illet
ve ésszerűsítést nyújtottak be 
az üzem dolgozói véleménye
zésre.

TÖBB száz óra társadalmi 
munkával égetőteret létesíte 
nek az EDÜ-ben. A bányából 
kiérkezett faanyagot ezentúl itt 
sugármentesítik, feldarabolják 
és tűzifaként értékesítik.

SZEPTEMBER 24-től 29-ig dr 
Virág Károly osztályvezető, dr. 
Majoros György főgeológus, 
Vincze János geológus és dr, 
Kósa László tudományos fő- 
munkatárs tanulmányi úton vet
tek részt Jugoszláviában.

Nyugállományba került: őri Imre vájár (II. sz, bányaüzem), Kovács István csatlós (II. sz. bányaüzem), Katona József vájár (II. sz. bányaüzem), Pammer Jenő geológus technikus (III. sz. bányaüzem), Hubert Emil vájár (III. sz. bányaüzem), Bérezés László robbantómester (III. sz. bányaüzem), Hermann Cyörgyné takarítónő (III. sz. bányaüzem), Czakó Szilárd szállító csillés (III. sz. bányaüzem), Vajda Istvánné portás (IV. sz. bányaüzem), Kovács János betanított munkás (ÉDÜ), Szanyiszló Sándor vegyipari szakmunkás(ÉDÜ), Varga Antal operátor csoportvezető (ÉDÜ), Soós Ferenc betanított munkás (ÉDÜ), Hornyák Jánosné takarítónő (ÉDÜ),Ropoli Imréné kompresszorkezelő (Szolgáltató üzem), Jégl Jakab erőgépkezelő (Szolgáltató üzem), Kodán József külszíni csillés (Szolgáltató üzem), Igaz Béla villany- szerelő (Szolgáltató üzem), Szloboda Pál üzemrendészeti csoportvezető (Központ).
A nyugdíjba került dol

gozóinknak ezúton is meg
köszönjük a vállalatunknál 
végzett eredményes munká
jukat, a nyugdíjas éveikhez 
kellemes pihenést és jó 
egészséget kívánunk.Meghalt: Vincze Ferenc föld alatti csillés (IV. sz. bányaüzem). Dr. Horgas Dezső műszaki titkár (Szolgáltató üzem).

A 75
akkordja

év záró-

A 75 éves a magyar modellezés jubileumi évének utolsó programjára Pécsett október 20—21-én kerül sor. Ahogy modellezőink elmondták, ez az év volt a több évtizedes múlt legnehezebb éve. Következésképpen a legnagyobb erőpróba az „öregekre” hárult. Pontosan három évi munkával készültek az ez évi jubileumi évre úgy, hogy közben a napi feladatokat is el kellett látni.A kétnapos program alapját az öregek, vagy ha úgy tetszik, a régi nagyok adják. Szombaton, 20-án a po- gányi repülőtéren 14,00 órától ők emelik fel szabadon- rcpiilő gépeiket. Köztük a háromszoros világbajnok Frigyes Ernő, valamint Horváth Ernő, Krizsma Gyula. Közben ugyancsak a repülőtéren Pécs—Eszék közötti

szabadonrepülő versenyre, valamint egy rádióirányítású országos meghívásos versenyre is sor kerül.A vasárnapi műsor amolyan nosztalgia show-ként vonul be a pécsi modellezés történetébe. Az újmecsekal- jai modellező pályán 10,00 órakor világ- és Európa sokszoros országos bajnokokkal, a valamikori kedvencekkel találkozhat a nagyérdemű. Pályára lépnek: Beck Rezső, Gombocz István a modellezés jelenlegi vezetői, a Mohai—Mar- kotai, a Molnár—Kuti. Molnár Elek—Nyárádi párosok.E kétnapos programtól függetlenül szombaton délelőtt a modellező pályán 10,00 órai kezdettel a körrepülő modellek Dunántúl- bajnokságát tekinthetik meg az érdeklődők. V. T.
Sportmozaik

LABDARÚGÁS: Már csak a II. sz. bányaüzem csapatának van esélye arra, hogy képviselje vállalatunkat az október 6-án megrendezésre kerülő SZMT Kupa megyei döntőjén. Két mérkőzésen biztosan győzték le a Hús-

Tízpróba
A IV. sz. bányaüzemben ti

zenkettedszer szerveztek tízpró- 
ba-versenyt. Az üzemben bo
nyolított kispuska- és pisztoly
lövészet, célbaugrás és kosár
dobás után — eltérően a ko
rábbi évektől — a távolugrás, 
futás, gránát cél- és távdobás, 
valamint a súlylökés verseny
számok nem az üzemben zajlot
tak, hanem a PMSC atlétikai 
sporttelepén, ahol versenyszerű 
körülmények között mérhették 
össze erejüket, ügyességüket a 
versenyzők. Az úszás verseny
számot a Hullámfürdőben bo
nyolították le. Az igénybe vet! 
sportlétesítmények dolgozói 
hasznos segítséget adtak a ver
seny lebonyolításához. A szep
tember 18. és 22. között lebo
nyolított verseny egyéni össze
tett győztese: Dobokai Zoltán 
.ett. A csapatversenyt a gépé
szeti részleg, Dobokai Z.. ifj. 
lonti L., Nagy A., összeállítá

sú csapat nyerte. A nyertesek 
's helyezettek oklevelet, tárgy- 
jutalmat, valamint vásárlási 
utalványt nyertek.

W. L.

26 óv az MHSZ 
szolgálatábanTizenhat éves korában került kapcsolatba a honvédelmi munkával. Akkor a mai MHSZ jogelődje, a Magyar Szabadságharcos Szövetség nevet viseli. Abban az időben, aki tagja volt a SZIT-nek (ma KISZ), az szinte automatikusan tagja lett a szabadságharcos szövetségnek is. A fiatalok részére a két szervezet közösen alkotott egységes egészet. A szabadságharcos szövetség katonai előképzést adott, melynek munkájában 
Balogh Tibor nagy kedvvel és akarással vette ki részét. Ekkor fogalmazódott meg oenne, hogy katonai pályát log választani. A párt és a 3ZIT 1950-ben közös felhívással fordult a fiatalokhoz: — Jelentkezzetek tisztiiskolára! — Balogh Tibor jelentkezik, s így kerül Pécs. re a Dózsa Lövésztiszti Iskolába. Nagy hasznát veszi tanulmányai során a szabadságharcos szövetségben tanultaknak. Az iskolai szünidőt is mindig otthon, Sárváron a szövetségnél tölti el. Lőelméletet, ballisztikát, tereptant, védelmi és támadóharc eljárásokat, fegyveranyag ismereteket tanít az egybegyűlt fiataloknak.Növendékként is tovább folytatja a szabadságharcos szövetségnél olyannyira megszeretett lövészetet. Másodéves növendék, amikor válogatott kerettag lesz, nagyöbű meccspuskával és hadifegyverrel. Több nemzetközi versenyen szerepel, általában jó eredménnyel.Elvégezve a tisztiiskolát, ott marad, s tervezőtiszti beosztást lát el. 1956 júniusában a tisztiiskolákat egyesítették, s ekkor a Pécsi Lövésztiszti Iskola Tatára költözött. Tulajdonképpen e költözés miatt többen kérik leszerelésüket, így Balogh Tibor is. Míg a leszerelés másoknak sikerült, s a vállalathoz jönnek dolgozni, Balogh Tibor kérelmét elutasítják, így Tatára kerül. Végül 1957 januárjában sikerül leszerelnie, s visszaköltözhet Pécsre a csa. ládjához. Még ebben a hónapban az I. sz. bányaüzem dolgozója lesz. A katonatiszt így lesz máról holnapra fúrós segédmunkás. Elvégzi a fúrómesteri tanfórumot, a későbbiekben a bányaipari technikumot. Közben 1958 őszén a válla-

j
lat Központjába kerül polgári védelmi törzsparancsnoknak, s egyben megbízatást kap arra is, hogy a vál. lalatnál alakítson ki MHSZ szervezeteket. így alakultak meg egyenként az üzemekben a mai MHSZ klubok.— Annak idején könnyű dolgunk volt — mondja Balogh Tibor —, hiszen nemcsak én, hanem igen sokan itt dolgozó volt hivatásos tisztek, segítettük az MHSZ- munkát. Könnyű volt azért is, mert a vállalat mindig is támogatta az MHSZ tevékenységet. Gondoljunk csak az MHSZ modellező pályára, a korszerű III. sz. bányaüzemi lőtérre, de a többire ugyanígy. Az is igaz, hogy a hatvanas években, amikor az MHSZ-munka a vállalatnál a csúcsra jutott, a dolgozók szinte boldogan jöttek a különböző versenyekre, míg napjainkban szinte agitálni kell. Igaz, akkor nem voltak kiskertek, amire ma oly sok szabad idő kell.— Az az igazság, hogy a huszonhat évig végzett MHSZ titkári munkámba bele is fáradtam, túl azon, hogy egészségem sem a régi. Persze az is igaz, hogy túl az ötvenen én már nehezebben találom meg a hangot a fiatalok körében. Szeretném hinni, hogy utódom, Bodács Etele fiatalos hévvel fog lendületet vinni e tevékenységbe.Veress Tamás

KönyvajánlásA MAGYAR IFJÚSÁG A NYOLCVANAS ÉVEKBENAz ifjúság problémái napjainkban is élénken foglalkoztatják a közvéleményt. Ennek többek között az az oka, hogy a ma felnövő nemzedék önálló élet- és pályakezdését a korábbi évtizedekhez képest szokatlan feszültségek jellemzik, s ennek hatása tükröződik a fiatalok gondolkodásában és magatartásában. E gondok olyan körülmények között és aerobik tanfolyamait, • jelentkeznek, amikor gaz- minden héten hétfői és csü- I dasági-társadalmi fejlődé- törtöki napokon, 17,00 őrá-1 sünk egészében jóval bo- tól 20,00 óráig. Vállalatunk | nyolúltabbá vált.' A foko- nődolgozói díjmentesen ve- zott perspektívakerésés elő- hetik igénybe e szolgálta- , , , ....tórbe állítja a nemzedéki

rosi kosárlabda-bajnokságban a küzdelmet. A bemutatkozás jól sikerült a BÉV csapatának a legyőzésével.
LÖVÉSZET: Tizenhét

szakmunkástanuló részvéte
lével rendezte meg a Szol
gáltató üzem a fiatalok lö-ipar csapatát. Következő el- vész-bajnokságát a patroná lenfelük a MÁV. Győzelem lási feladataiknak megfele- esetén bejutnak a döntőbe, lóén.be. AEROBIC: A vállalati tő-

KÉZILABDA: Az Ércbá- megsport-bizottsúg október 
nyász kézilabda csapata elsejével újra indította 
egyre-másra aratja győzel- gyermektorna, asszonytorna
meit a városi kézilabda
bajnokságban. Legutolsó 
mérkőzésükön a Vegygép 
csapatát győzték le.KOSÁRLABDA: Újjá alakult az Ércbányász férfi kosárlabda csapata, mely az idei ősszel kezdte meg a vá- tást. Bodács Etele kérdést is.
Az eredmények 
— avagy a puding próbája

Szeptemberi lapszámainkban Hogy mit jelent a számító
tájékoztattuk olvasóinkat a vál- központ például az Anyag- és
lalati számítógépközpont mun
kájáról, a csoport feladatairól, 
célkitűzéseiről. A számítógépes 
technika hasznosságát — sőt 
szükségességét — a ma embe
rének aligha kell magyarázni, 
az alkalmazási lehetőségeiről 
azonban (nem számítva a szak

áruforgalmi főosztály gépi adat- 
feldolgozó és elszámolási cso
portja számára, arról Daczi Ba
lázs gazdasági vezetőt és Hor
váth Árpád anyaggazdálkodási 
előadót kérdeztük.

— A számítógéptől hozzánk 
a készletgazdálkodásra vonat-

Kondér ’84
Pirítsuk meg az apróra vá

gott hagymát zsírban, kariká
ra vágott krumplival öntsük 
fel, tegyünk bele virslit és ha 
ez bográcsba készül, úgy hív
ják, hogy Nocitorpli. Ha vala
ki most azt mondja, hogy ez 
hasonlít a paprikáskrumplihoz, 
az valószínűleg nem téved, s 
hogy miért mégis Nocitorpli a 
neve? Talán azért, mert a vé
gén belekerül egy fél üveg sör, 
de azt hiszem a legelfogadha
tóbb magyarázat az, hogy csak. 
Nos, nem csak ilyen fantázia
névvel ellátott ételcsodák ké
szültek a szeptember 22-én, Ma
gyarhertelenden megtartott

embereket) elég keveset tudunk, kozó információk érkeznek — 
magyarázza Daczi Balázs. — Mi 
itt félautomatákkal könyvelünk 
és az általunk rögzített adato
kat dolgozza fel a számítógép. 
Az így kapott eredménytabló
kat használjuk aztán munkánk 
során. Feltéve, ha időben meg
kapjuk azokat, hiszen a feldol
gozási fázisok, terminusok 
gyakran eltolódnak. Például: 
év elején a nyitókészletekre vo
natkozó információkat olyan 
csúszással kaptuk, hogy azok 
addigra már aktualitásukat 
vesztették. Mondhatnám azt is, 
hogy nálunk másképp ketyeg 
az óra.

— Nem a mi dolgunk ezt 
megítélni — fűzi tovább a gon
dolatot Horváth Árpád —, de 
amikor a számítógép csak egy 
műszakban üzemel és ennek is 
jelentős részét leköti a Szolgál
tató üzemi távadat feldolgozás,

Kondér ’84 főzőversenyen, ha
nem olyanok is, amit egyszerű
en például pörköltnek hívtak. 
A IV. sz. bányaüzem fiataljai
nak most már évek óta vissza
térő kedvelt rendezvénye ez, 
amibe idén sajnos az időjárás 
alaposan beleszólt. Sokan meg
ijedtek a rossz időtől, s így 
csak körülbelül 80 fő vett részt, 
persze nem mindenki verseny
zőként, hanem mint kóstolók. 
A hivatalos kóstolók, a zsűri 
tagjai végül is a hét kondér 
tartalmát egyaránt elsőnek mi
nősítette. Az indoklás: mind
egyikben más főtt.

W. L.

nem csoda, ha nem kapjuk meg 
időben a kért adatokat, infor
mációkat. Amíg pedig nem ka
punk gyors és pontos informá
ciókat, nem tudunk eredmé
nyesebben dolgozni.

— Pedig aligha kell magya
rázni, hogy az an vág- és kész
letgazdálkodás a vállalati ered
ményekhez, eredményességhez 
szorosan kapcsolódik —• mond
ja Daczi Balázs. — Ezt a mun
kát vállalati szinten is egysé
gesíteni kellene és a számító
gépközpont hatékonyabb be
kapcsolásával jelentősen emel
ni tudnánk az anyaggazdálko
dás színvonalát. Az egységes 
adatbázis és egységes gazdál
kodási rend nélkül (legalábbis 
számunkra) ez a technika még 
a levegőben lóg.

Mi tagadás, laikusként meg 
tudom érteni a két szakember 
türelmetlenségét. öle többet 
vártak a számítógépes techni
kától. De azt ők is tudják, hogy 
egyik pillanatról a másikra 
nemigen lehet elérni ered
ményt. A puding hasonlattal él
ve még épp, hogy csak meg
gyújtották a gázt a fazék alatt.

Nógrádi Gábor

Hajrá Ércbányász!
Az idén is megrendezték az 

„Edzett ifjúságért” expressz 
sportnapokat szeptember 14—16. 
között. A sportolás, a verseny
zés öröméért több száz Pécs 
környéki fiatal vette birtoká
ba a Kilián-telepi tábort, vál
lalatunkat mintegy 150 fiatal 
képviselte.

A sportversenyek egyszerre 
több helyszínen zajlottak. Már 
az elő- és középdöntőkön han
goltak a szurkolók. Hangos 
bíztatással, taktikai tanácsok
kal doppingolták a pályánle- 
vőket. A megszokott sportága
kon kivill — labdarúgás, kézi
labda, kosárlabda, asztalitenisz 
— volt néhány kurriózum is, 
mint például női foci, kötélhú
zás, vagy női—férfi összetett 
versenyszám. Ez utóbbi győz
tese a mieink közül való volt, 
Huszti Mária.

A különböző feliratú mezek 
kavalkádja közül az „Ércbá
nyász” minden sportágban je
len volt és a legtöbben úgy 
szerepeltek, hogy a nevét a va
sárnapi döntő mérkőzéseken is

kiabálhassák a drukkerek: — 
Hajrá Ércbányász! Még az 
„öreg” férfi kézilabdásainkkal 
sem vallottunk szégyent. Sőt, 
a döntő mérkőzést is ők nyer
ték. Ez persze nem véletlen, 
hiszen olyan nevek szerepeltek 
n csapatban mint Pados, Ughy, 
Ott stb.

Utolsó nap reggel sajnos az 
eső volt a legelső frissítő, de 
ez senkit nem riasztott el a 
döntőkön való ilyen, vagy olyan 
részvételtől.

Az eredményhirdetés tapsvi
hara — mint mindig — a leg
kiválóbb csapatoknak, szemé
lyeknek szólt. Az „Ércbányász” 
név többször is szerepelt a he
lyezettek közt — női foci, férfi 
kézi- illetve kosárlabda, egyé
ni versenyszám. — Az „Edzett 
ifjúságért” expressz sportnapok 
vándorserlegét az összetett 
pontszámok alapján az Ércbá
nya kapta meg, ezzel a mi ne
vünk is felkerült a vándorser
legre, amely egy évig a mi tu
lajdonunk.

Helstáb Judith


